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ingatlanon élő, gazdás kutyák bejelentésére  
több lehetőség is a gazdik rendelkezésére áll.  
A kötelező regisztráció díjtalan.



Fontos része a jövőbeni 
fejlesztéseknek  
a lakosság, a gazdasági 
szereplők és a civil 
szervezetek véleménye, 
igénye.
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Egyre több olyan tatabányaival találko-
zom, beszélek, váltok levelet, aki próbálja 
már a nyári hónapokat tervezni, bízik 
a nyitásban, a korlátozások fokozatos 
feloldásában. Bizony mindannyian sze-
retnénk - ha úgy tetszik - tolni az idő 
kerekét és minél több ismerősünket, 
rokonunkat, szerettünket, kollégánkat 
gyógyultan, mosolyogva látni. Arra biz-
tatok mindenkit, hogy konzultáljon szak-, 
illetve háziorvosával és amint elérhetővé 
válik számára a vakcina, vegye igénybe 
az oltást! Erre buzdítja olvasóinkat dr. 
Iffiú András, városunk díszpolgára is, 
aki személyesen is megtapasztalta a ko-
ronavírus okozta betegség testet-lelket 
próbáló tüneteit - a vele készült interjút 
lapunkban olvashatják.

 Amíg sorra kerülünk a gyakran változó 
oltási rendben, kisebb létszámú meg-
beszéléseken tervezünk, stratégiákat 
vázolunk, hiszen az élet nem áll meg. 
Amikor lehetőségünk lesz szélesebb kör-
ben találkozni, addigra szeretnénk kész 
koncepciókkal állni a rajtvonalon - legyen 
szó pályázati források lehívásáról, vagy 
egy-egy közönségprogramról.

A polgármesteri hivatal, az önkormány-
zat dolgozói, a közművelődési és köz-
gyűjteményi intézmények munkatársai, 
az óvodák, bölcsődék, iskolák pedagó-
gusai mind-mind arra készülnek, hogy 
nyárra tartalmas, értékes programokat 
tudjanak hirdetni.

A napokban több bejáráson is részt 
vettünk, áttekintettük a beruházások 
állapotát, arról egyeztettünk hol milyen 
teendők várnak még ránk a közönség-
nyitás előtt.

A Gerecse 50 szervezői jóelőre két 
dátummal is készültek, ezek közül az 
áprilisit már kénytelenek voltak elen-
gedni. Így a tervek szerint június 5-6-án 

kétnapos, így egyszerre kisebb tömeget 
vonzó túrán vehetnek részt a regisztrá-
lók. A városi majális egészen biztosan 
elmarad, és a nagyobb rendezvényeket 
is nélkülöznünk kell. Városrészenként, a 
parkokban, a tereken több, kisebb létszá-
mú zenei, táncos, irodalmi vagy éppen 
filmes programot hirdetünk majd - a 
legkülönbözőbb korosztálynak. Ebbe 
szeretnék elsősorban a helyi művészeti 
együtteseket, alkotókat, civil szerveze-
teket bevonni.

Készülünk a Csónakázó tó megújult 
parkjának átadására, de a könyvtár nyi-
tására is. Előbbivel a májust, utóbbival a 
júniusi könyvhetet megcélozva. Az igazi 
nagy városi rendezvénynek Szent István 
Napján, az augusztus 20-i állami ünne-
pet szánjuk.

Mindeközben természetesen nem fe-
ledkezünk meg a fejlesztésekről sem. 
Zajlik az új európai uniós költségvetési 
ciklus tervezése. A megyei területfejlesz-
tési koncepció öt prioritást fogalmazott 
meg, melyekhez úgynevezett illesztési 
táblázatot készítettünk a városháza szak-
embereivel. Azt kellett megvizsgálnunk, 
hogy mely helyi igény hogyan illeszke-
dik a megyei stratégiába, illetve milyen 
fejlesztések valósulhatnak meg a közös 
tervek mentén. A használaton kívüli ön-
kormányzati tulajdonú ingatlanok hasz-
nosítása, a bérlakás program keretében 
a hőszigetelés, a Dózsakerti híd felújí-
tása, az elavult közvilágítási eszközök 
cseréje, az ipari övezetek infrastruktu-
rális fejlesztése, a futó-, kerékpáros-, 
gyalogos utak, illetve parkolók építése 
csak néhány a tervek közül. Mindezekhez 
pontos stratégiával kell rendelkeznie a 
városnak ahhoz, hogy a források megnyi-
tásakor egymásra épülő koncepciókkal 
rendelkezzünk.

Továbbra is kiemelten kezeljük Tata-
bányán az alapellátás fejlesztését. Ilyen 
az egészségügyi ellátásban a sárberki 
szakrendelő bővítése, vagy a fogászati 
rendelő eszközeinek megújítása.

Egyelőre a munka kevésbé látványos 
része zajlik, ezért is tartom fontosnak, 
hogy rendszeresen beszámoljunk a la-
kosság felé az elvégzett feladatokról és 
a folyamatban lévő tervezésről.

Ezenkívül fontos része a jövőbeni fej-
lesztéseknek a lakosság, a gazdasági sze-
replők és a civil szervezetek véleménye, 
igénye. 

Az önkormányzat Tatabánya fejlesztési 
stratégiájának megújításához az euró-
pai uniós pályázatokon történő sikeres 
részvételhez szeretné meghatározni a 
fejlesztés fő irányait, a város jövőképét. 
Ehhez kapcsolódóan kapcsolódóan on-
line kérdőív kitöltésével lehetősége van 
minden lakosnak elmondani véleményét, 
javaslatát. A kérdőívek április első nap-
jaitól elérhetők lesz a www.tatabanya.
hu honlapról. Minél többen töltik ki a 
kérdőíveket, annál több információval 
rendelkezünk ahhoz, hogy a követke-
ző években valóban olyan beruházások 
valósuljanak meg, melyek a tatabányaiak 
igényeinek megfelelnek.

Kérek mindenkit, hogy segítse munkán-
kat és töltse ki a rá vonatkozó kérdőívet!

A személyes találkozás lehetőségéig 
pedig olvassák, kövessék városi fóruma-
inkat - a Jó szerencsét magazint, a napon-
ta új információkat közlő tatabanya.hu  
weboldalt, illetve Tatabánya MJV hi-
vatalos facebook oldalát! Aki szeret-
ne közvetlenül is értesítést kapni hí-
reinkről, töltse le a városi applikációt 
mobiltelefonjára! 

Vigyázzanak magukra, vigyázzunk 
egymásra!

Szücsné Posztovics Ilona
polgármester, Tatabánya MJV
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Magyarországon az elmúlt évtizedekben folyamatosan nőtt a 65 év feletti 
népesség aránya. Társadalmunk idősödése olyan következményekkel 

jár, amelyek miatt nem csak állami, hanem települési szinten is kiemelt 
jelentőségűvé vált az idősügy. Az idősek bevonása az őket érintő 

döntésekbe, vagyis az önkormányzati időspolitika közösségi tervezése 
szintén kiemelten fontos, hogy a település megfelelő szolgáltatásokat 

nyújtson az érintettek igényeinek és véleményének ismeretében. Ennek 
egyik eszköze az Idősügyi Tanács mint az idősekkel való konzultációt 

segítő testület működtetése.

Célegyenesbe ért a Megyeháza tér fejlesztése így olyan informális 
egyeztetésre kerülhetett sor, amely már a tér funkcióit, megtöltési 
lehetőségeit vázolta több szempontból. A találkozóra az önkormányzati 
képviselők mellett a városi rendezvények szervezésében tapasztalt-, 
valamint ötletterveket készítő kert- és tájépítő szakemberek kaptak 
meghívást. Ezenkívül egy fénydekorációval és egy utcabútorok 
tervezésével, kivitelezésével foglalkozó vállalkozásnak is lehetősége volt 
termékei bemutatására.

Bejelentés köteles a kedvtelésből tartott állatok kereskedelme. Április 
elsején lépett életbe az a kormányrendelet, amely az élelmiszerlánc-
felügyeleti információs rendszer (FELIR) működéséről szól. Bányai 
Krisztina, a tatabányai ebrendészeti telep munkáját segítő egyesület 
elnöke üdvözölte az intézkedést. “Az új rendelkezés fontos lépés lehet az 
állatkínzó kutyaszaporítók, illegális kisállatkereskedők tevékenységének 
visszaszorítása, vagy akár felszámolása érdekében. Mindez azonban 
kizárólag attól válhat hatékonnyá, ha intenzív ellenőrzés is kapcsolódik 
a rendelethez.

A Jó szerencsét youtube csatornán látható filmeket az okostelefon kameráját a QR kódra 
irányítva megnézheti.



Az Autizmus Világnapi programok ki-
emelkedő eseménye az idén az Árpád 
téren megszervezett kiállítás. Az óriás-
tablókon bepillantást nyerhetünk a Kék 
Madár Szülőklub tevékenysége mellett 
néhány autizmussal élő gyermek és fiatal 
gondolatvilágába is. A szülőklub által 
meghirdetett rajzpályázatra jelentkezők 
közül hét ifjú és egy édesanya mutat-
kozik be. A legifjabb kis alkotó óvodás, 
a legidősebb pedig már harminc éves 
is elmúlt. Különleges rajzaik egyszer-
re bámulatosak, és megdöbbentőek. 
Gondolkodásra késztetik a nézelődő-
ket, akik rajzaik mellett láthatják a fia-
talokat, megtudhatják azt is róluk, hogy 

nehézségeik mellett milyen szuperké-
pességeik vannak. 

A tablókon részletek láthatók az Au-
tisták Országos Szövetsége (AOSZ) által 
összeállított és az Autista Majorságok Há-
lózatát bemutató fotótárlat anyagából is.  

A fotókat Dallos István fotóművész, 
valamint Komka Péter, az MTI/MTVA 
többszörös különdíjas fotóriportere ké-
szítette. A sok információt közlő, szemlé-
letformáló tablókat áprilisban tekinthetik 
meg a város központjában a járókelők. 

A projekt megvalósulását a TOP-7.1.1-16-
H-ESZA-2019-00618 Három évtized – A 30 
éves Léleksegítő Alapítvány programsoro-
zata című pályázat támogatta.

A Bánhida-Sárberek közúti összekö-
tését célzó beruházás javában zajlik.  
A projekt egyik fontos eleme a lakosság 
bevonása, tájékoztatása. A járvány miatt 
nem nyílt lehetőség lakossági fórum, 
személyes találkozó megrendezésére, 
így online formában tehették fel kér-
déseiket az érdeklődők az épülő vasúti 
aluljáró kapcsán. A beérkezett kérdé-
sekre a stratégiai iroda fogalmazott meg 
válaszokat. 

Egy lakos az új út- Fellner sportpá-
lya-vasút közötti rét további sorsáról 
érdeklődött azzal a javaslattal, hogy 
ebben az irányban „folytatódhatna” a 
Csónakázó-tó parkja. A felvetést meg-
vizsgálja a város.

Több kérdés érkezett a kerékpáros 
közlekedés új lehetőségeiről. 

A Polacsek utcából egyesített gya-
log- és kerékpárúton lehet majd eljutni 

a Sárberki csomópontig. A kereszteződé-
seknél gyalogátkelő biztosítja a közleke-
dők biztonságát. A Köztársaság úti- és a 
Sárberki csomópontba kifutó kerékpáru-
tat ebben a projektben nem kötik össze, 
de a későbbiekben tervezi a város, hogy 
a vízmű melletti közterületen vezeti a 
kerékpárosokat a Köztársaság útra.

Arra a kérdésre, hogy a munkála-
tok ideje alatt hogyan lehet közlekedni 
Bánhida és Sárberek között, a követke-
ző a válasz: A kivitelezés során sem a 
vasúti síneken kell átkelni. Sőt – építé-
si területként nem is lehet belépni ide.  
A beruházás pedig éppen a biztonságos 
átvezetést hivatott megoldani. Kerék-
párral, illetve gyalog a Csónakázó-tónál 
lévő aluljárót kell használni. A kivitelezés 
befejezése után pedig a most épülő alul-
járóban külön út áll majd a gyalogos és 
biciklis forgalom rendelkezésére.

Sikerült átszervezni a polgármesteri hivatal gépjárműparkját. 
Jobb szervezéssel, kevesebb költséggel, az autók hatékonyabb 
kihasználásával oldjuk meg a feladatokat – számolt be róla 
Szücsné Posztovics Ilona polgármester ezekkel az adatokkal:

2019-ben: 19 db autó, 2 főállású gépkocsivezető
évi 250.000 km, 14 millió forintos költség
jelenleg: 12 db autó, 1 főállású gépkocsivezető
évi 124.000 km, 7 millió forintos költség

„A tavalyi, már csökkent teljesítmény tartalmazza a vá-
rosrendészet plusz feladatát is, mellyel az idősek ellátásban, 
naponta ebédszállításban vettek részt a pandémia idő- 
szakában.

Az államtól kapott 2 elektromos autó mellett további 2 régi 
autó cseréjével azokon a területeken értünk el korszerűsítést, 
ahol a legtöbbet kell autózniuk a hivatali munkatársaknak. 

Így a személyautók közül 4 a városrendészet, 2 a városüze-
meltetés, 3 pedig az egész hivatal számára ún. kulcsos autóként 
szolgál, így mindig az közlekedhet vele, akinek a munkavégzésé-
hez szüksége van rá. 1-1 haszongépjármű az ebrendészeti telep 
és a gondnokság mindennapjaiban teljesít szolgálatot. Az egyik 
elektromos autó pedig a főállású gépjárművezetővel szintén az 
aktuálisan legfontosabb feladatokat végzi a hivatal részére. Két 
autót lecseréltünk korszerűbbre, 2+4 autót értékesítettünk, egyet 
az építéshatósági feladatokkal együtt átadtunk a kormányhiva-
tal részére.”

A Tatabányai Műjégpálya fejlesztésére 
helyi vállalkozások évekkel korábban két-
száz milliós forrást biztosítottak társasá-
gi adójukból. Ez az összeg veszett volna 
el, ha a város nem ad önrészt az épít-
kezéshez. Közben a Petőfi Tömegsport 

Egyesület elérte, hogy száz százalékban 
finanszírozható legyen TAO támogatásból 
a projekt – erről Németh Krisztina elnök 
tájékoztatta a városvezetést. A szervezet 
az önkormányzati tulajdonú létesítmény 
már folyamatban lévő fejlesztésének első 
számláját tudta kiegyenlíteni ebből az 
átmeneti városi támogatásból. Továb-
bi társasági adó hozzájárulást kérünk a 
helyi vállalkozásoktól a teljes beruházás 
finanszírozására, amely így lehetővé vált. 
A város polgármestere és a PTSE elnö-
ke aláírta azt a támogatási szerződést, 
amelyről még 2019-ben született döntés 
a jégpálya fejlesztésére.

Mint arról Szücsné Posztovics Ilona 
beszámolt, a kivitelező a közművek át-
helyezésén túl az acélszerkezet pótlá-
sát is elvégezte, mellyel magasságban 
befedték az épületet. Az épületet a fő-
falakig lebontották, az elmúlt hetekben 
a belső gépészeti szerelésen dolgoztak. 
Teljesen megújul a belső tér, a verseny-
zők és a közönség számára új szociális 
blokkok létesülnek, valamint az egész 
épület homlokzati hőszigetelést kap. A 
pálya skanzen felőli oldalát falpanelekkel 
zárják be, a homlokzat felől pedig szél-
fogókat telepítenek, komfortosabbá téve 
a sportolási lehetőséget.

Pillanatok autista gyerekeket 
nevelő családok életéből

válaszok az éPülő vasúti 
aluljáró kaPcsán

Felére csökkent 
a hivatali autók 
költsége

éPül a jégPálya,  
koriznak a gyerekek

Felújítják a 
Gál lakótelepi 
játszótereket
Renczes Dávid önkormányzati 
képviselő a Városüzemeltetési 
Iroda vezetőjével ellenőrizte 
a Gál István lakótelepi 
játszótereket. A körzeti bejárás 
célja az volt, hogy felmérjék 
a közterületi játszóeszközök 
állapotát, feljegyezzék a hibákat, 
hiányosságokat.
Számos eszköz javításra vagy 
cserére szorul, több helyen 
homokot kell cserélni, illetve 
a játékok alatti ütéscsillapító 
burkolatokat is javítani kell.
Renczes Dávid, a Gál István 
lakótelep képviselője elmondta, a 
nem elkerített játszóterek esetében 
lehet nagyobb rendetlenséget 
tapasztalni, ezért az idén szeretné 
a 200-as és 700-as tömböknél lévő 
játszótér elkerítését is megoldani.
A képviselő hozzátette, idei évi 
fejlesztési keretének nagy részét  
az eszközök javítására,  
a játszóterek elkerítésére, valamint 
néhány új eszköz vagy bútor 
kihelyezésére szeretné fordítani.
Március végén kezdődött az  
a szabványossági felülvizsgálat, 
amely során az egész városban 
ellenőrzik a közterületi játszóterek 
állapotát, és feljegyzik a 
kötelező javításokat és cseréket. 
Renczes Dávid kérése alapján 
a felülvizsgálatot a Gál István 
lakótelepen kezdték, így az ott 
felmerülő hibákat tudják  
a leghamarabb orvosolni.

GazdasáGi  
Fejlesztés
és társadalmi 
vállalás
Légtisztítókat gyártó gépek beüze-
melésére, a fejlesztések bemutatá-
sára invitálta a város polgármes-
terét a Thermotechnika-Crown 
Cool Kft. ügyvezető-tulajdonosa.  
A Hatos telepen működő vállalkozás 
ezen berendezések, valamint kéz-
fertőtlenítő automaták gyártásával 
bővítette portfólióját, mintegy 500 
millió forintos beruházással. 

Kiss János a látogatás alkalmával 
elmondta: harmincöt esztendeje 
kezdte meg termelését a vállalko-
zás, amely kereskedelmi és ven-
déglátóipari hűtőket gyárt. Most 
a piaci igényekhez alkalmazkodva 
kézfertőtlenítő adagolókat gyárta-
nak, melyekbe a MOL által forgal-
mazott palackokat lehet betölteni, 
és hálózatról, vagy akkumulátorról 
működtetve juttatják ki automati-
kusan az érzékelő alá tartott kézre 
a fertőtlenítőszert. 

A több mint 700 négyzetméteres 
raktárcsarnokot alakították át ter-
melő területté, szerelték fel korszerű 
szűrőgyártó gépekkel, és további 
660 négyzetméteres raktárat hoz-
tak létre. 

A saját fejlesztésű légtisztító be-
rendezés egészségügyi intézmények, 
patikák, gyárak, tanintézmények, 
zárt helyiségek levegőjének meg-
tisztítására, 99,98 százalékos haté-
konysággal. A beépített ózonmentes 
UV-kompakt fénycsövek elpusztítják 
a kórokozókat.

Az ügyvezető-tulajdonos a polgár-
mesterrel folytatott tárgyalás során 
olyan társadalmi célú fejlesztésekről 
is egyeztetett, amellyel a környező 
területen élők juthatnának sporto-
lási lehetőséghez. 

– alice

Az építkezés bejárásán éppen a legkisebbek 
edzettek az ideiglenes pályán. Rozgonyi 
Gergely szakosztályvezető és Csiki Zoltán a 
fiatalokkal foglalkozott, majd a terveikről 
beszéltek a polgármesternek. Abban mind-
annyian egyetértettek, hogy igazi bázisa 
lehet a jeges sportoknak a tatabányai pálya.
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„Belaktuk a kollégákkal az új épületet, 
de nagyon hiányoznak az olvasók. Nél-
külük nem könyvtár a könyvtár. Az online 
térben valósítunk meg programokat, ott 
próbáljuk tartani a kapcsolatot az olva-
sókkal, de a személyes találkozások na-
gyon hiányoznak nekünk is. Úgy érzem, 
fogy az erőnk. Tartjuk a lelket magunk-
ban és egymásban is.” – fogalmazott Mi-
kolasek Zsófia, a József Attila Városi és 
Megyei Könyvtár igazgatója, amikor az 
áprilisi „könyves” ünnepekről és folyton 
újratervezett nyitásról beszélgettünk.

-Legutóbb az áprilisi költészet napja 
volt a céldátum, de már ezt is el kellett 
engednünk. Júniusban, a könyvhétben 
reménykedünk. A könyvtár nyitását nagy, 
igényes programnak szánjuk. Mivel az 
írók is karanténban vannak és ilyenkor 
mi mást tudnának tenni, mint írni, sok 
új könyvre számítunk és arra, hogy jó 
időben a teraszunkat is tudjuk majd hasz-
nálni. A könyvek iránti igény nem válto-
zott. Amikor a fapados szolgáltatást újra 
be tudtuk indítani, kiszámoltuk, hogy 
egy hónap alatt Pozsonyig ért volna a 
könyvek sora egymás mellé téve, amit 
kikölcsönöztek az olvasók.

-Áprilisban ünnepeljük a gyermekköny-
vek napját is…

Suller Ildikó, a gyermekkönyvtár 
vezetője:

 -Ők a legérzékenyebbek, hiszen éppen 
az online világból szeretnénk kiterelni a 
gyerekeket, a fiatalokat. A gyerekek ne-
hezebben válogatnak katalógusból, nekik 
szükségük van az ajánlásokra, a vizuális 
élményre, a könyv fizikális jelenlétére 
ahhoz, hogy válasszanak. Átmeneti meg-
oldást találtunk. Nyitva tartási időben 
email-ben vagy telefonon lefolytatunk 
egy rövid riportot – a gyerek érdeklődési 
köréről, az eddig olvasott könyvekről – és 
ennek alapján összeállítunk egy „zsák-
bamacska” könyvcsomagot, amit átve-
het a szülő. Amíg a fapados szolgáltatás 
működhetett, nagyon jó tapasztalatokat 
szereztünk. A teljes zárással azonban ez 
sem lehetséges.

-Visszafordítható folyamatról beszélünk 
a karantén hatásait tekintve?

-Reméljük, hogy igen. Amíg nyitva volt 
a könyvtár, osztályokat, óvodás csopor-
tokat hoztak a pedagógusok, akik fo-
lyamatosan érdeklődnek most is, hogy 
mikor térhetünk vissza erre a formára.  
Az iskolások 75 százaléka az ilyen 

programok után beiratkozott a könyv-
tárba. Az óvodásoknál több szervezésre 
van szükség az óvónénik részéről – szülők 
segítségét kérni, hogy a könyvet tegyék 
hátizsákba, adott napon hozza magával az 
oviba, hogy cseréljük a könyvtárban. Ara-
nyos történet, hogy amikor egy gyerkőc 
megkérdezte az óvónénit, kikölcsönözhe-
ti e az egyik könyvet, az döntött, hogy a 
kötet belefér e a hátizsákba… Visszatérve 
a kérdésre: nagyon ki vannak éhezve a 
gyerekek is a programokra, a személyes 
találkozásokra, így inkább arra vagyunk 

kíváncsiak, hogy milyen gyerekek érkez-
nek majd hozzánk az újranyitáskor. Eltelt 
ugyanis egy-másfél év, sokat változott 
a világ és az ő életükben ez nagyon sok 
időnek számít.

-Általában a gyerekek későbbi olva-
sási szokásait, hogy milyen minőségű 
olvasnivalót vesznek kézbe befolyásolja, 
hogy kisebb korában mit olvasott, látott, 
nézegetett?

- A gyerekeknél nagyon sok jó könyv 
létezik. Persze egy ideig a szülő dönti 

el, mit vesz kézbe a gyerek, de érdemes 
mindig kicsit szélesíteni a palettát és 
észre sem veszi, letérhet a megszokott 
irányról és új területeket ismerhet meg.  
A könyvtár sokat tud segíteni a szülőknek 
és a pedagógusoknak is annak érdekében, 
hogy minél színesebb kínálatot lássanak.

Mikolasek Zsófia: Az olvasóvá nevelés-
nek három helyszíne van: a család, ahol 
példát lát a gyerek, az iskola, ahol sok 
vita van arról, hogy mi legyen kötelező 
és mennyire lehet terhelni a fiatalokat, mi 
pedig szolgáltatóként talán a legkisebb 

hatással vagyunk a gyerekekre, mégis 
fontos a szerepünk. Onnantól főként, ami-
kor megtanul a gyerek olvasni. Amikortól 
már nem munka, hanem öröm számára 
az olvasás, amikor elmerül a történetben 
és élvezi. Ezért kell fokozatosan haladni. 
A gyermekkönyvek nyelvezete, egyszerű-
sége, nagyobb betűi vezetik, kapcsolják 
át a gyerekeket. Később pedig az irodal-
mi nevelés kérdése, hogy megtanuljanak 
irodalmi szöveget olvasni, érteni.

-alice

Ma is sokan használják 
elkerülő útként, de benőt-

te a növényzet és a burkolata 
is rossz állapotban van. A volt Zsigmond 
aknától Nagyegyházáig húzódik az az 
út, amely új életre kelhet a kormány 
3,2 milliárd forintos támogatásával.  
Az előző ciklusban csere útján került át 
a Magyar Közúthoz az önkormányzattól, 
most pedig az épülő multifunkciós csar-
nok megközelítését célzó beruházással 
megújulhat, sőt a nyomvonalon több cso-
mópontot is átépítenek, biztonságosabbá 
téve a közlekedést – mondta el lapunk 
kérdésére Bencsik János országgyűlé-
si képviselő, a Tatai-medence kiemelt 
járműipari térség összehangolt fejlesz-
téséért felelős miniszterelnöki biztos.

-A hatezer férőhelyes csarnok zavar-
talan használata a város felőli megkö-
zelítéssel lehetetlenség, ezért Bardóczy 
Gábort, a 2022-es férfi kézilabda Európa 
Bajnokságért felelős kormánybiztost ke-
restem fel az elképzelésemmel. A közút-
kezelő elkészítette a műszaki javaslatot 
és – számomra is meglepő gyorsasággal 
– egy hónap alatt megszületett a döntés 
a 3,2 milliárdos támogatásról.

-Ez az út nem csak a csarnok megkö-
zelítésére lesz alkalmas…

-A város belső elkerülő útja is lesz egy-
ben, de további lehetőségeket is jelent 
a térség számára. A felsőgallai 1-es úti 
felüljárótól Környebányáig egy ütem-
ben valósul meg a felújítás, ami optimális 
esetben késő ősszel elkezdődhet, de a 

munka dandárja 2022-re marad. A Fel-
sőgalla-VI-os telep-Otthon utca csomó-
pontnál egy piskóta-körforgalom épül, 
ami segíti az itteni ipari övezet megkö-
zelítését is. Jelentős beavatkozási pont 
az egykori „bohóctér”, ahová egy normál 
méretű körforgalom kerül, a harmadik 
helyszíne a munkálatoknak a rendezvény-
csarnoknál lesz. Ide lámpás keresztező-
dést terveztek, de további korrekciókra, 
burkolatmegerősítésre, és végül felületi 

zárásra is sor kerül. Ehhez kapcsolódik 
még a szárligeti autópálya lehajtótól Fel-
sőgalláig tartó útszakasz felújítása, ami 
viszont már idén megvalósulhat.

-A csarnoknál nem ér véget a fejlesztés.
-Megszületnek a tervek a szénszállító 

út síkvölgyi temetői kereszteződésétől 
egészen a környei elkerülőig tartó két 
kilométeres átkötő szakaszra is, ami a 
Fácánkert alatt húzódna, nyílegyene-
sen. Ez azonban már csak 2024 körül 

valósítható meg ténylegesen. Erre azért 
van szükség, hogy Tatabánya fellélegez-
hessen, hiszen az ipari parkba irányuló 
munkába járási forgalom egy része át-
terelődhet erre az útra. 

-Hogy éli meg a térség gazdasága a 
járványhelyzetet?

-Azt látom, hogy a Tatabánya-Környe- 
és a Komáromi Ipari Parkban is olyan 
beruházások zajlanak, amelyek elké-
pesztő közműigényeket támasztanak 
a szolgáltatók irányába. Az elektromos 
autózáshoz kapcsolható gyártó cégek itt 
találták meg a beszállítóik jelentős részét. 
A villamosenergia, a víz és a gázellátásban 
összehangolt fejlesztési tervért kiáltanak 
a gyárak és nincs sok időnk.

-Ha már elkerülő útról beszéltünk, 
mondhatjuk, hogy elkerülő szolgáltatá-
si ágakat kell kiépíteni?

-Lényegében igen, ugyan mindez a 
lakossági ellátás biztonságát is jelenti.  
A két tatabányai vízakna korszerűsíté-
sére van szükség, valamint egy 3000 
köbméteres puffer tározó létrehozásá-
ra, ami a napi ingadozásokat is képes 
kezelni. Önálló célvezetéket kell építeni, 
kimondottan az ipari park vízellátáshoz. 
A szennyvíztisztító telep kapacitását is a 
duplájára kell fejleszteni. Néhány éve az 
EoN Szentgyörgypusztán új alállomást 
épített ki az ipari park villamosenergia 
igényének biztosítására, de az időközben 
betelepült cégek már lekötötték a sza-
bad kapacitást. Hamarosan további 200 
megawatt teljesítmény kiépítésére lesz 
szükségünk. Összességében százmilli-
árdos beruházásról beszélünk, melynek 
keretében a térség gazdasági és polgári 
ellátása együtt válhat biztonságosabbá. 

Pruzsina Alice

könyves áPrilis,  
Fókuszban a gyerekkönyvek

a volt szénszállító  
út kelhet új életre

„A gyerekeknél nagyon sok jó könyv létezik. Persze egy ideig a szülő dönti el, mit vesz kézbe a 
gyerek, de érdemes mindig kicsit szélesíteni a palettát és észre sem veszi, letérhet a megszo-
kott irányról és új területeket ismerhet meg.”

„A Tatabánya-Környei és a Komáromi Ipari Parkban is olyan beruházások zajlanak, amelyek 
elképesztő közműigényeket támasztanak a szolgáltatók irányába.” 

A nyomvonalon több csomópontot is átépítenek, biztonságosabbá téve a közlekedést.  
forrás: Bencsik János facebook

Lakott területek kikerülésével 
érhető el a sportcsarnok, gyors 
kapcsolat létesül a város két 
végén található ipari övezetek 
között, valamint autópálya-bal-
eset idején zökkenőmentesen 
terelhető a forgalom kerülő 
utakra.
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tatabánya díszPolgára is  
az oltásra biztat

Dr. Iffiú András lett Tatabánya Díszpol-
gára 2020-ban. Sajnos nem tudott részt 
venni a decemberi, szűk körben szervezett 
városi díjátadón, így családtagjai vették 
át az elismerést a nevében. Márciusban 
személyesen köszöntötte Szücsné Posz-
tovics Ilona polgármester. Doktor urat a 
betegséggel való megküzdéséről, és az 
oltásokhoz való viszonyáról kérdeztük.

– Orvosként „a másik oldalon”, ki-
szolgáltatott helyzetben feküdni nem 
lehet egyszerű. Beleszólhatott a saját 
kezelésébe?

– Ez a betegség lelkileg is megterhe-
lő, de nekem a testi erőtlenség volt a 

legnagyobb problémám. Nem volt nehéz 
elfogadni a gondoskodást, az orvosok 
beállították a terápiát, az asszisztencia 
pedig konzekvensen behajtotta. Egy-
egy alkalommal közel húsz tablettát 
szedtem, ezt a nővérek pedig mindig 
ellenőrizték, hiszen jelentős mennyi-
ségről van szó.

Egyszer csak érzékeltem, hogy kezd 
visszatérni a testi erőm. Láttam a rönt-
genfelvételeket, minden EKG görbét, a 
rendszeres vérnyomásmérés és labor-
vizsgálat eredményeit. Egy percig sem 
volt a fejemben, hogy a kollégáim vélemé-
nyét felülbíráljam, hiszen az eredmények 
azt mutatták, hogy jól dolgoztak.

– Az elismerések átadásakor már otthon 
gyógyult. Hogyan fogadta a gratulációkat?

– Egészen hihetetlen, hogy milyen 
mennyiségben kaptam gratuláló üzene-
teket, de eleinte még nem tudtam reagál-
ni. Most, hogy megerősödtem, igyekszem 
mindegyiket megválaszolni, ezért tényleg 
érdemes volt meggyógyulni.

– Hogyan látja, az orvos kollégái miként 
birkóznak meg a járvánnyal? 

Ha rendesen foglalkozunk a beteggel, 
a gyógyítás sok időt vesz igénybe, a tele-
fon felemelésétől a beteg gyógyulásáig. 
Szerencsére ma már a felhő rendszeren 
keresztül könnyebb a gyógyszerkiírás, így 
nem kell állandó jelentét, viszont az oltá-
sok beadásának nagy az adminisztrációs 
igénye. Azt látom, hogy ilyen megpró-
báltatással még soha nem szembesültek.

– Az oltásokkal kapcsolatban sokan 
kérik a véleményét?

Természetesen, sokan kíváncsiak. Gim-
náziumban volt egy járványos gyermek-
bénulással érintett iskolatársam, ez ma-
radandó élmény lett. Az orvostudomány 
óriási ismeretanyagot halmozott fel, a 
jelenlegi vírussal kapcsolatban már nem 
kellett alapkutatásokat végezni, rövid idő 
alatt ki lehetett fejleszteni a vakcinát. 
Szerencsére sokan kezdtek gyártásba, 
mára a hatodik, hetedik féle vakcina ér-
kezik. Oltáspárti vagyok, mindenkit arra 
biztatok, hogy oltassa be magát bármelyik 
vakcinával. Gondoljunk a családtagja-
inkra, és a boltban mellettünk állókra is! 

Varga Máté

Közérdekű kötelezettségvállalással foly-
tatódik a városvédelmi akció Tatabányán. 
A városháza kidolgozott egy olyan rend-
szert, amely lehetőséget teremt arra, 
hogy a városlakók, a várossal szimpatizá-
lók, csoportok vagy civil kezdeményezé-
sek, az itt működő cégek segíthessék Ta-
tabánya működtetését. Az elmúlt időszak 
kormányzati forrás-elvonási intézkedé-
seit és a városi költségvetés stabilitása 
érdekében már bevezetett megtakarítási 
intézkedéseket látva többen felkeresték 
a polgármestert, hogy anyagi illetve fizi-
kai lehetőségeikhez mérten támogatnák 
városvédő erőfeszítéseiket.

A kötelezettségvállalás anyagi forrás 
biztosítását jelenti, míg a társadalmi fe-
lelősségvállalás keretében megvalósuló 
programok elsősorban kétkezi munkát, 
a gyakorlatban jól követhető fejlesztést.

Az összeállított városüzemeltetési, 
intézményfenntartási vállalási lehető-
ségek könnyen beilleszthetők a cégek, 
szervezetek CSR rendszerébe. Közvetle-
nül, levélben tájékoztatta a város a helyi 
vállalkozásokat arról, hogy milyen terü-
leteken vár segítséget. 

Mint azt Szücsné Posztovics Ilona pol-
gármester a kezdeményezés kapcsán 
elmondta, ilyenek például az oly sok 
generációt kiszolgáló és feledhetetlen 

táborozási emlékeket nyújtó Balatona-
kaliban található városi diáktábor fa-
házai, melyek mára siralmas és egész-
ségre káros állapotúakká váltak. „Hiába 
szolgálták a mai szülök generációját és 
hiába osztanák meg a szülők gyermeke-
ikkel ezeket a természetközeli élménye-
ket, sajnos a tábor házainak elbontása 
és újak felállítása nem spórolható meg, 
azok állapota miatt a felújítás már nem 
lehet opció. Bízunk abban, hogy lesz-
nek olyan partnereink, akik lehetőséget 
látnak abban, hogy egy-egy vagy né-
hány faház telepítésével hozzájárulja-
nak ahhoz, hogy a tatabányai gyerekek 
a bezártságot és leterheltséget jelentő 
iskolaévek végén, újra a Balaton partján 
nyaralhassanak, pihenhessenek és újra-
építhessék a pandémiával sújtott világ 
által megnyirbált szociális kapcsolataikat 
a jövő társadalmának és munkáltatóinak 
megelégedésére.”

A javaslat-listában egyébként az anyagi 
szerepvállaláson túl olyan kétkezi munka 
is szerepel, amelyre korábban szívesen 
vállalkoztak közösségek, cégek, civil 
szervezetek. „Városunk szerencsésnek 
mondhatja magát, hiszen már az elmúlt 
években is tapasztalhatták a városla-
kók, hogy az üzleti élet szereplői, tár-
sadalmi felelősségvállalásuk keretében 

támogatják kórházunkat, oktatási intéz-
ményeinket, örökbe fogadják óvodáinkat, 
építenek játszótereket, fitness-parkokat, 
parkosítják és virágosítják városunkat, 
támogatnak alapítványokat, nyújtanak 
ösztöndíjakat vagy vásárolnak szükséges 
nagy értékű orvosi berendezéseket és 
egészségügyi segédeszközöket.

Mindannyian tudjuk, hogy a társadalmi 
felelősségvállalás nem pusztán jótékony-
kodás, hanem inkább olyan céges tevé-
kenység, amely keretében tevékenyen 
nyújtanak segítséget, mint például ami-
kor a munkatársak kifestenek egy-egy 
kórházi vagy óvodai helyiséget, parkosít-
ják, virágosítják környezetüket vagy akár 
kerítéseket, padokat festenek.” – mondta 
el a polgármester.

Aki kedvet érez ahhoz, hogy segítséget 
nyújtson a városvédelmi akcióhoz – akár 
a közérdekű kötelezettségvállalás útján 
anyagi forrással, akár a CSR program 
keretén belül közvetlen munkavégzéssel, 
fejlesztéssel, e-mailen (polgarmester@
ph.tatabanya.hu) küldheti el jelentkezé-
sét és a városháza munkatársai össze-
kapcsolják a felajánlásokat a szükségessé 
vált munkák „gazdáival”, szakirodáival, 
szervezeteivel, intézményeivel. 

- alice

indul a közérdekű 
kötelezettségvállalási 
Program

A városüzemeltetési feladatok közül több is jól beilleszthető a cégek, szervezetek társadalmi 
vállalásai közé.

A díjátadáson nem tudott részt venni 
Tatabánya leg”Iffiú”-bb díszpolgára,  
a polgármester márciusban gratulált neki 
személyesen.

A parkosítás, a virágültetés akár 
csapatépítő program is lehet.

széleskörű összefogásra számít tatabánya
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óvodai beiratkozás 
áPrilis 20-23-án

Indul az óvodai beiratkozás a 2021/2022-
es nevelési évre. A szülő köteles beíratni 
gyermekét a meghirdetett időpontokban 
- minden gyermeket, aki 2021. augusz-
tus 31-ig betölti a harmadik életévét.  
A nevelési év kezdő napjától (2021. szep-
tember 1-jétől) legalább napi négy órát 
köteles óvodai nevelésben részt venni a 
csemete. Az Oktatási Hivatal figyelemmel 
kíséri a kötelezettség teljesítését (Nkt. 
72. § (1) bekezdés b) pontja). Ha a szülő 
nem tesz eleget ennek, az OH bejelen-
tésre vagy hivatalból elrendeli az óvodai 
nevelés keretében folyó foglalkozáson 
való részvételt.

A szülő kérelme alapján a gyermek 
jogos érdekét szem előtt tartva, annak az 
évnek az augusztus 31. napjáig, amelyben 
a gyermek a negyedik életévét betölti, a 
Járási Hivatal felmentheti a gyermeket az 
óvodai foglalkozáson való részvétel alól, 
ha a családi körülményei, sajátos helyze-
te azt indokolja. Ezt legkésőbb tárgyév 
május 25. napjáig kérelmezni kell.

Amennyiben a napi négy órában 
óvodai nevelésre kötelezett gyermek 

óvodakötelezettségét külföldön telje-
síti, arról a szülő köteles a beiratkozás 
idejének utolsó határnapját követő ti-
zenöt napon belül írásban értesíteni az 
Oktatási Hivatalt. 

Ha már jogviszonyban áll valamelyik 
óvodával a napi négy órában óvodai ne-
velésre kötelezett gyermek szülője, és a 
gyerkőc az óvodakötelezettségét a jövő-
ben külföldön teljesíti, előzetesen köteles 
értesíteni a szülő az óvodavezetőt.

Előzetesen időpontegyeztetésre is le-
hetőség van, az intézmény által meghatá-
rozott módon. A járványügyi szabályokat 
be kell tartani!

A beiratkozáshoz szükséges doku-
mentumok, melyeket a beiratkozáskor 
be kell mutatni:  

-a gyermek nevére kiállított személyi 
azonosító és lakcímet igazoló hatósági 
igazolvány (lakcímkártya)

-a szülő személyi azonosító és lak-
címet igazoló hatósági igazolványa 
(lakcímkártya)

A gyermek felvételéről az óvodavezető 
dönt, melyről 2021. május 22-ig értesíti a 
szülőt. Az értesítés tartalmazza a döntés 
indoklását, illetve a fellebbezésre vonat-
kozó tájékoztatást. Be lehet íratni azt a 
gyermeket is, aki a harmadik életévét a 
felvételtől számított fél éven belül tölti 
be, feltéve, hogy minden, az érintett te-
lepülésen lakóhellyel (ennek hiányában 
tartózkodási hellyel) rendelkező három-
éves és annál idősebb gyermek óvodai 
felvételi kérelme teljesíthető.  

A felvételi körzetek és az óvodák elér-
hetőségei, valamint az intézményekben 
készült fotók megtalálhatók a www.tata-
banya.hu oldalon a felső menüsorban az 
Óvodai beiratkozás-ra kattintva.

A tervezett szabadtéri programok mellett 
az Autizmus Világnapi események online 
térbe költöznek. 

-Egy éve tartottuk az utolsó összejö-
vetelünket a Puskin Művelődési Házban. 
Azóta sajnos nem volt alkalmunk széle-
sebb körben, személyesen találkozni a 
szülőkkel és a workshopokra rendszere-
sen járó pedagógusokkal sem – mondta 
Sugár Gabriella, a Kék Madár Szülőklub 
koordinátora. – Éppen ezért mindkét 
célcsoportra gondolva állítottuk össze 
az idei programot, amelyet Tatabánya 
Megyei Jogú Város mellett a Helyi Akció 
Csoport uniós pályázata is támogat.  

A Turul Emlékműhöz meghirdetett 
kék szalagos kalandozást szűk körben 

szervezik majd meg, természetesen a 
járványügyi szabályok betartása mellett. 

Az egyik legnagyobb látványosság 
az Árpád téren lévő szabadtéri kiállítás 
lesz, ahol az autizmussal élő gyerekek, 
és szülők mesélnek arról, miként élik 
meg a mindennapokat. A Kékséges csa-
ládok rajzaival és életével egy hónapig 
ismerkedhetnek a járókelők. A leírásban 
pedig nemcsak az autizmusról találnak 
információkat, hanem a kis alkotásokat 
készítő fiatalokról is.

Április 13-án 16 órától ismét online ese-
ményre várják az érdeklődőket a szerve-
zők. Z. Kiss Adrienn és férje, Z. Kiss Zalán 
könyvbemutatóra és zenés találkozóra 
várja a látogatókat. A két alkotó egyik 
kisfia autizmussal él. Több könyv és dal is 
született már, amely a mindennapokban 
tapasztalt élményeikről, érzéseikről szól. 

-Több együttműködőnk van, akik gon-
dolnak ránk, a gyerekeinkre, s szívesen 
csatlakoztak az Autizmus Világnapi prog-
ramokhoz különböző „csendes”, speci-
ális foglalkozásokkal, de sajnos ezeket 
most le kellett mondanunk. Azonban a 
jövőben biztosan szervezünk majd tár-
latvezetés a Tatabányai Múzeumba, s 
állandó partnerünk a József Attila Me-
gyei és Városi Könyvtár, amely a nyitást 
követően kiemelt figyelmet szán az au-
tizmussal élőkre, a témához kapcsolódó 
szakirodalomra. Ez hatalmas segítség 
lesz nekünk, s gyerekeinknek is. Együtt-
működést kívánunk kötni többek között 

a Városi Diákönkormányzattal is annak 
érdekében, hogy a középiskolásokkal is 
meginduljon egyfajta párbeszéd.   

A programok természetesen az aktuális 
járványügyi szabályok betartása mellett 
zajlanak. Részletek az online térben, a 
csatlakozással kapcsolatos információk 
a Kék Madár Szülőklub, Tatabánya nyílt 
közösségi oldalán olvashatóak. 

      színdarabbal 
érzékenyítenek, 
Fejlesztő 
mintaProjekteket 
dolgoznak ki  
negyedik éve ragyog kéken a város felett a Turul 
emlékmű április első napjaiban. az autizmus 
világnapjához kapcsolódóan tatabánya így 
hívja fel a figyelmet e különlegességgel élőkre. 
az árpád téren ehhez kapcsolódóan szabadtéri 
kiállítás nyílik autista gyerekek alkotásaiból. 

A három éve létrejött Kék Madár 
Szülőklub zárt és nyílt közösségi 
oldalt is létrehozott - kezdetben 
a TJ ESZI Család és Gyermek-
jóléti Központ szakmai támo-
gatásával működött. Ma már a 
Komárom-Esztergom Megyei 
Tehetséggondozó és Léleksegítő 
Alapítvány keretein belül műkö-
dik. Az autizmussal élőkhöz kap-
csolódóan több uniós projektet 
indítottak. Egymásra hangolva 
című pályázatuk esélyórákból, 
intézményben dolgozók érzékenyí-
téséből, s egy mintaprojektből, az 
Érted szóló szavak című sorozatból 
áll, amely autista kisiskolásoknak 
segít a kommunikáció és a társas 
viselkedés kiteljesedésében. A sok-
színűségről szóló interaktív zenés 
játékot is színpadra állítanak.  
A Szépítő szivárvány című darabot 
az író, dramaturg Belinszki Zoltán 
jegyzi, s az általános iskola alsóbb 
évfolyamainak szóló előadás lét-
rejöttét megyei művészek segítik.  

Beiratkozás ideje:

2021. április 20-21-én 8.00-18.00
2021. április 22-én 12.00-18.00
2021. április 23-án 8.00-12.00

Ádi alkotása - 13 éves, pillanatok alatt 
megtalálja a négy-ötlevelű lóheréket, 
minden dátumot, számára fontos dolgot 
megjegyez, ügyes matekból, szépen olvas, 
gyorsan tanul nyelveket. Diagnózis: 
asperger szindróma, hiperaktivitás, 
figyelemzavar

Mátyás fotója - 31 éves, blogot ír, 
számítógépes játékokat kedveli, 
rajzfilmeket, animációkat, 
youtube videóket néz, cikkeket olvas és 
szeret fotózni. Diagnózis: gyermekkori 
autizmus

A tatabányai óvodákban egyéb 
esetben lehetőségük volt a szülőknek 
és a gyermekeknek nyílt napokon 
ismerkedni az épülettel, a játékokkal, 
az óvodapedagógusokkal. Sajnos 
a járvány miatt ez az idén sem 
valósulhat meg. Varga Ildikó, a 
városháza fotósa végigjárta az ovikat, 
és a készített fényképekből Varga Máté 
kommunikációs munkatárs galériát 
és bemutatkozást állított össze a 
város honlapjára. Így az óvodákba 
legalább fotókon bepillanthat bárki, 
hogy lássa a hangulatát, azokat 
a különlegességeket, amelyek a 
gyerkőcök fejlődését, mindennapi 
komfortját szolgálják. Az újságban 
megjelent képek a Turul és az 
Alsógallai óvodában készültek.

Az okostelefon kameráját a QR kódra 
irányítva megnyithatja az oldalt, ahol 
a fotókat és további információkat 
talál az óvodákról.
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Március 15-én megemlékezést tar-
tottunk az 1848-49-es forradalom és 
szabadságharcról. A '48-as eszmék 
és hősök előtt tisztelegve koszorút 
helyeztünk el a Bánhidai Szoborkert-
ben. Kerekes Máté István diákpol-
gármester megemlékező beszéde 
után a VDÖK tagjaival Horváth Pi-
roska Pilvax legenda című versét 
szavaltuk el. Az ünnepi műsorról 
kisfilm készült, melyet megtekint-
hettek a város Youtube csatornáján 
az alábbi QR kódot beolvasva:

Ha betekintünk a József Attila Művelődési 
Ház udvarára, már a felújítás alatt álló 
tájház új tető gerendáit és a zsalukövekből 
kirakott verandát is láthatjuk. Az alsógallai 
közösség, civilek, vállalkozók, magánem-
berek összefogásával tovább folytatódnak 
a hagyományos sváb parasztház felújítási 
munkái. Az elmúlt hetekben vakolatverés-

be és a sitt elhordásába kapcsolódtak be 
önkéntesek, a következő nagyobb munka 
a tető cserepezése lesz. A tájház utcaf-
ronti falába két ablaknyílást vágnak, ide 
kerülnek az új ablakok, miután a festé-
sük is elkészül, a jelenlegi garázsbejáratot 
pedig befalazzák.

A város felajánlása alapján a Fő téri 
mélygarázs projektből megmaradt tér-
köveket az udvar tereprendezéséhez tud-
ják felhasználni. A ház előtti udvarrészt 
szeretnék rendezettebbé tenni, illetve 
egy parkolót is kialakítanának a bejárat 
mellett. Schamberger János, az Alsógallai 
Baráti Egyesület elnöke válogatja a fel-
használandó térköveket, tervei szerint 
két különböző fajtából fogják kirakni a 
garázst, illetve a bejárattól a hátsó ud-
varra vezető utat.

Horn-Schamberger Anett, a Tatabá-
nyai Német Nemzetiségi Önkormányzat 
elnöke elmondta, év elején még a tető 
felújítását tervezték, azonban idő közben 
kiderült, teljes tetőcserére van szükség. 

Jócskán tudnak spórolni azáltal, hogy sok 
feladatot társadalmi munkában látnak el 
az alsógallaiak, a tető felújítás költsége 
azonban így is megnövekedett. 

Az Alsógalla Hagyományaiért Közhasz-
nú Alapítvány és a nemzetiségi önkor-
mányzat a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt. 
a 2020. évi „A hazai nemzetiségi közössé-

gek céljait szolgáló projektek támogatása” 
pályázata keretében jutott összesen közel 
3 millió forint támogatáshoz a mellék-
épület homlokzatának felújítására és a 
nyílászárók cseréjére.

A projekthez felajánlás érkezett 
Schmidt Csaba önkormányzati képvi-
selőtől, összesen 1,5 millió forinttal tá-
mogatja a tájház kialakítását. Szücsné 
Posztovics Ilona polgármester a korábbi 
5 millió forint összegű városi támogatást 
újabb 5 millió forinttal egészítette ki saját 
keretéből, így nyár végéig a megnöveke-
dett költségek ellenére is befejeződhet 
a klasszikus sváb parasztház felújítása.

A Tatabányai Német Nemzetiségi Ön-
kormányzat és az Alsógalla Hagyomá-
nyaiért Közhasznú Alapítvány idén újabb 
pályázatot nyújtottak be a Bethlen Gábor 
Alapkezelő Zrt-hez. A nemzetiségi ön-
kormányzat az épület belső felújításához, 
festési, vakolási, villanyszerelési munkák 
finanszírozásához szeretne forrásokhoz 
jutni. Az alapítvány a tetőtér beépítésre 

nyújtotta be pályázatát. Schamberger 
Ágnes, az alapítvány elnöke elmondta, 
a tetőtérben szeretnének egy kiállító-
teret kialakítani, ahol korabeli szakmák 
(asztalos, cipész, hentes, bábaasszony) 
eszközeit szeretnék elhelyezni, illetve itt 
kapnának helyet egy alsógallai fafaragó 
hétköznapi élethez kapcsolódó eszkö-
zökről készített művei.

Az Alsógallai Baráti Egyesület tagjai 
folyamatosan segítik a felújítás előreha-
ladását, kiemelkedő szerepük van a mun-
kák szervezésében, összehangolásában. 
Személyesen is sok munkát elvégeznek, 
illetve önkénteseket, támogatókat ke-
resnek. Aki a fizikai munkában nem tud 
részt venni, másképp járul hozzá a pro-
jekthez: a Toncsi Pecsenye felajánlotta, 
hogy sült kolbászt készít ebédre a cse-
rép pakolására érkező önkénteseknek.  
Az Alsógallai Óvoda is besegített: míg az 
ácsok az új tetőt kezdték összeállítani, 
az óvoda dolgozói a lambériát festették 
le. A felújításra szerződött vállalkozó is 
az alsógallai közösség tagja, a munkála-
tokat az Univarmix Kft. és tulajdonosa, 
Kiprich György végzi.

A tervek között szerepel a művelődési 
ház mögötti telek megvásárlása, ehhez 
keresik azokat a magánembereket, cé-
geket, akik szívesen támogatnák az alsó-
gallai közösség projektjeit, különösen a 
szomszédos telek megvásárlását. A telek 
hátsó részében szeretnének felhúzni egy 
állandó, könnyűszerkezetes pavilont, 
amely védett rendezvényteret biztosít, 
ezáltal a sátorbérlés költségeit is meg 
tudják spórolni.

Polgármester asszony is támogatja a 
telekvásárlás ötletét, azonban még foly-
nak a tárgyalások a kormányzattal arról, 
hogy mekkora anyagi kompenzációt kap 
az önkormányzat, ennek függvénye lehet 
a telekvásárlás támogatása.

-Máté

megújuló tájház 
alsógallán

Az Alsógallai Óvoda dolgozói a lambéria festésben segítettek.

támogatókat keresnek, hogy bővülhessenek

Új alpolgármester 
A diákönkormányzat vezetősége hosszas 
tanácskozás után új diákalpolgármestert 
választott. 

Erre azért volt szükség, mert Gruber 
Mónika Anna március 1-vel lemondott 
pozíciójáról. Moncsi elmondta, hogy idő-
hiány miatt nem tudna annyit foglalkozni 
a VDÖK teendőivel, amennyit kellene 
és szeretné. Ezért úgy látta a legjobb-
nak, ha lemond a diákalpolgármesteri 
tisztségéről.

Nagy űrt hagyott maga mögött, hi-
szen egy nagyon talpraesett, magabiz-
tos és motivált személyt ismerhettünk 
meg benne.

Az alpolgármesteri tisztséget a 
2021/2022-es évben Haag Laura tölti 
be, gratulálunk az új megbízásához és 
sok sikert kívánunk az egész évre!

együttműködés a 
könyvtárral
A József Attila Városi és Megyei Könyv-
tár térítésmentesen biztosítja a tereit 
számunkra, azok berendezésében és ki-
alakításában figyelembe veszi a javas-
latainkat. A könyvtár vezetősége azt is 
vállalta, hogy igényfelmérést végez a 
diákok körében és ennek megfelelően 
szervezi programjait és szolgáltatásait.

 
Az együttműködés keretében mi pedig  
azt vállaltuk, hogy programjaink szer-
vezésekor igénybe vesszük a könyvtár 
tereit és szolgáltatásait, valamint eze-
ket népszerűsítjük a középiskolás diá-
kok körében. A jövőben közreműködünk 
a használói elégedettségmérésben és 
igényfelmérésben.

Töltsd le és próbáld ki a könyvtár app-
likációját, itt megtalálod a legfontosabb 
információkat, értesülhetsz programok-
ról, valamint könyvajánlót is olvashatsz:

diákönkormányzati 
hírek, inFormációk – 
nem csak diákoknak

eGyüttműködünk a tarjáni és tatai 
diákokkal
Online megbeszélésre invitáltuk a Tarjáni Ifjúsági Klubot. Az online meeting 
célja az volt, hogy megpróbáljunk olyan programokat kitalálni, amelyeket 
közösen tudunk megvalósítani a járvány után. Örömmel mondhatjuk, hogy 
mindenki nagyon lelkes, így remek nyári programokkal készülünk a diákoknak. 
Tata Város Diákönkormányzatával is kapcsolatban vagyunk. Piroskával – Tata 
diákpolgármesterével - Kerekes Máté tatabányai diákpolgármester már több 
programot koordinált sikeresen. A két diákönkormányzat több közös projektet 
tervez a jövőben, a többi között egy megyei teremlabdarúgó kupát és a  
IV. Éjszakai kerekezést is.

További információért keresd fel Facebook oldalunkat: facebook.com/tatabanyaidiakonkormanyzat
Instagramon is megtalálsz minket: tatabanyai_dok

ios app

android 
app

Amennyiben adományaikkal 
szeretnék támogatni az alsógallai 
közösség terveit, ezt megtehetik 
az alábbi szervezeteken keresztül:
Alsógalla Hagyományaiért 
Közhasznú Alapítvány
Számlaszám: 11740009-20056106 
(OTP Bank) vagy telefonos 
egyeztetés alapján (Schamberger 
Ágnes +3630 5780768)
1% felajánláshoz adószám: 
18606474-1-11.

Alsógallai Baráti Egyesület
Számlaszám: 63300099-11073392
Schamberger János +3630 9793561 
1% felajánláshoz adószám: 
19144933-1-11
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Nemzeti ünnepeink közül 1848. március 
15-t világnézettől és pártállástól füg-
getlenül magáénak érzi minden magyar. 
Bár az eseményhez és következményei-
hez számos történelmi értelmezés, és a 
súlypontokat máshová helyező értékelés 
kapcsolódik, a változásokat a kortársak 
döntő többsége is pozitív várakozással 
fogadta, ezért nagy jelentőségű, a nem-
zeti fejlődésben pozitív fordulatot hozó 
tényként hagyományozódott tovább. 

Viszonylag korán nemzeti ünnep-
pé vált az évforduló, hivatalossá válá-
sa ugyanakkor az emlékezés bizonyos 
egységesülését és egyben csonkulását 
is eredményezte.

Az emlékezetben Petőfi és a márciusi 
ifjak felszabadító erejű pesti forradalma 
maradt meg, de a 12 pont a reformo-
kért küzdő nemesi ellenzék politikai 
programjának az összefoglalása volt, 
az országgyűlési küzdelem megerő-
sítését szolgálta. A pesti forradalom 
előestéjén a Pozsonyi Országgyűlés 
ellenzéki politikusai Kossuth-tal az élen 
elfogadtatták a polgári fejlődést elő-
mozdító törvényeket s március 15-én 
reggel egy 100 fős küldöttség indult 
Bécsbe, hogy az udvar jóváhagyást is 
megszerezze. Az uralkodó által aláírt 
törvények hivatalos szentesítése ápri-
lis 11-én történt Pozsonyban. Március 
15. és április 11. egy folyamat kezdő és 
végpontja.

A március 15. és április 11. közötti idő-
ben a változás szele végigsöpört az or-
szágon, Pozsony alkotmányos eredmé-
nyei és Pest forradalma egymást erősítő 
hatásként jelentkeztek. 

Szűkebb hazánkban Komárom megyé-
ben sem történt ez másképp, sőt a megye 
némileg még az események előtt is haladt. 
Az egyre izgatottabbá váló légkörben a 
vármegye közgyűlése 1848. március 13-i 
ülésén szinte forradalmi szellemű dönté-
seket hozott. Támogatásáról biztosította az 
ellenzéki követeléseket, és saját hatáskörén 
belül meg is tette az első lépéseket. Dön-
tést hozott arról, hogy a megyei közgyű-
lés tanácskozásaira meghívják a községek 
képviselőit. Szinte lázadás volt, hogy elha-
tározták a nemzetőrség felállítását akkor 
is, ha a törvényjavaslatot az országgyűlés 
elutasítaná. ”a Karok és Rendek egy percig 
sem késlekednek saját hatósági activitásuk-
nál fogva (…) a nemzeti őrsereg felállítását 
tettlegesen is megindítani, s hazájukat, me-
gyéjüket, úgymint saját maguk, gyermekeik 
s nejeik életét s vagyonát minden kitelhető 
módon s eszközökkel bátorságosítani.” 

A pesti és pozsonyi eseményekről a 
megye kedvező földrajzi fekvése miatt 
a lakosság nagyon gyorsan értesült.  
A megyeszékhely Komárom a Pest-Bécs 
postahajó utasai révén már 15-én este 
ismerte a legújabb pozsonyi és pesti híre-
ket. Tatára, a megye második legnagyobb 
városába a Pesten tanuló diákok hozták 
meg a forradalom hírét. A községekbe Ko-
máromból és Tatáról pár nappal később 
juthattak el a hírek. Míg a megye nemesi 
és polgári lakossága számára elsősorban 
a politikai jellegű változások bírtak érde-
kességgel, addig a falvak paraszti lakos-
ságára az úrbéri szolgáltatások eltörlése, 
és az eddig birtokolt föld tulajdonjogával 
kapcsolatos hírek hathattak elsősorban. 
Az Esterházy uradalom községeiben, már 
az 1830-as évek óta érzékelhető volt a 
falvak lakosságának elégedetlensége a 
fennálló viszonyokkal. Egyre sűrűbben 
tagadták meg a jobbágyok az általuk jog-
talannak érzett robotszolgáltatást, és 
egyre kevésbé tartották tiszteletben az 
uradalom erdeit. Elődközségeink közül a 
bánhidai jobbágyok gyakran szerepeltek 
renitensként ezekben az ügyekben. 1848 
március végétől az országban több helyen 
megtagadták a feudális szolgáltatások 
teljesítését, és használatba vették az ura-
dalmi erdőket. A korábbi esetek alapján 
jó okkal feltételezhetjük, hogy helyben 
sem történt ez másként, a földesúrnak 
tett szolgálatoknak itt is vége szakadt.

A törvények hivatalos kihirdetése a me-
gyében 1848. május 1. után történt meg. 
Járásonként küldöttségeket választottak 
a törvények kihirdetésére és magyaráza-
tára, és az egyházak segítségét is kérték 
a megismertetéséhez.

Választmány alakult a nemzetőrség 
megyei szervezésére is, ez pedig azért 
fontos, mert ez az az esemény, amelyen 
valamelyest le tudjuk mérni a megye 
falusi lakosságának hozzáállását az 
eseményekhez.

Kiss Vendel muzeológus, történész, 
Tatabányai Múzeum

Március 15. vidéKEn

A centenárium ünnepi pillanata Tatabányán 1948-ban.

A szabadidős rendezvényeket várják a legjobban az idősek. Addig pedig sétákat tesznek 
például a megújult parkban.

A nemzetőrség feladata a belső rendfenntartás volt, célja a változásokban 
érdekelt társadalmi csoportok felfegyverzésével megteremteni a vívmányok 
megvédésére képes fegyveres erőt. A törvény szerint városokban házbirtokosság, 
falvakban fél jobbágytelek nagyságú földbirtok volt az alkalmasság feltétele.
Megyénkben a törvény kihirdetése előtt márciusban Komáromban és Tatán 
kezdődött meg a szervezés, ami május 1. után megyeszerte általánossá vált. 
Az összeírt nemzetőröket járásonként több századba sorolták. Szűkebb lakó-
helyünk a tatai járás nemzetőreinek létszáma 2915 volt, ebből Bánhidán 150, 
Alsógallán 40, Felsőgallán 64 fő. Az 1846-os összeírások szerint a három köz-
ségben összesen 181 telkes gazda volt, melyeknek nagyjából a fele, fél teleknél 
kisebb földön gazdálkodott. Az összeírt létszám ennél lényegesen nagyobb 
volt, jelentős hányada csak önkéntes lehetett. Mindez mutatta, hogy a helybeliek 
magukénak érezték a változásokat és ezért a kapott előnyökkel járó kötelességet 
is készek voltak vállalni.

állandó városi Fórumon 
Foglalkoznak az idősek helyzetével

BűnmeGelőzés - ne dőljön Be  
az „unokázóknak”!
Az unokázós csalások közös jellemzője, hogy az elkövetők úgy hívják fel az idős 
kiszemelt áldozatukat, hogy kiadják magukat az áldozat hozzátartozójának 
(unokájának, gyermekének) vagy azt mondják, hogy annak megbízásából telefonálnak. 
A telefonáló azt állítja, hogy a hozzátartozó valamilyen bajba került (például 
autóbalesetet szenvedett vagy tartozása van) és sürgősen pénzre van szüksége. 
Mivel a közvetlen találkozáskor könnyen kiderülne, hogy nem ő a hozzátartozó, 
ezért akadályoztatásra hivatkozva valaki mást küldenek a pénzért, vagy ékszerért.
 A rendőrség tanácsai arra az esetre, ha valaki ilyen hívást kap:
· Járjon utána, hogy valóban baj van-e: Hívja fel a hozzátartozóját, akire hivatkozott 
a hívó!
· Tegyen fel ellenőrző kérdéseket: Hogy hívnak? Mikor születtél? Mikor találkoztunk 
utoljára? stb.
· Ne hagyja, hogy sürgessék, próbáljon nyugodt maradni!
·  Balesetre hivatkozáskor, miszerint ki kell fizetni a kárt a helyszínen a 
hozzátartozójának, ne dőljön be! Hívja fel említett családtagját, kérdezze meg, 
mi történt!
· Hivatalos személy nem kér pénzt egy baleset helyszínén! Sem a rendőr, sem a 
tűzoltóság, sem a mentők!
· Ha felmerül Önben, hogy valakik bűncselekményt próbál elkövetni Önnel 
szemben, hívja azonnal a 112-es segélyhívószámot!
· Ne adja meg adatait ismeretleneknek, bármilyen megnyerő külsejű is. Orvosi 
rendelőben, gyógyszertárban, boltban vagy egyéb nyilvános helyen ne beszéljen 
a családjáról, anyagi- és életkörülményeiről! forrás: www.police.hu
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Magyarországon az elmúlt évtizedekben 
folyamatosan nőtt a 65 év feletti népesség 
aránya. Társadalmunk idősödése olyan 
következményekkel jár, amelyek miatt 
nem csak állami, hanem települési szinten 
is kiemelt jelentőségűvé vált az idősügy. 

Az idősek bevonása az őket érintő 
döntésekbe, vagyis az önkormányzati 
időspolitika közösségi tervezése szin-
tén kiemelten fontos, hogy a település 
megfelelő szolgáltatásokat nyújtson az 
érintettek igényeinek és véleményének 
ismeretében. Ennek egyik eszköze az 
Idősügyi Tanács, mint az idősekkel való 
konzultációt segítő testület működtetése.

Turza Károly önkormányzati képviselő 
is tagja a testületnek, aki úgy fogalmazott, 
a Tanács ajánlásokat fogalmaz meg egy-
részt a képviselő-testületnek, másrészt 
a kultúrával, sporttal, egyéb szabadiős 
tevékenységgel foglalkozó civilszerveze-
tek számára az idős korosztály igényeivel 
kapcsolatban. Ezen kívül feladata, hogy 
az idősekkel foglalkozó szervezetek jó 
gyakorlatait összegyűjtse és ajánlja az 
önkormányzatnak, másfelől a polgármes-
teri hivatal segítségével munkaszervezeti 

támogatást is ad a nyugdíjas szerveze-
teknek – mondta el Turza Károly.

Bár a koronavírus járvány miatt beve-
zetett korlátozások nem teszik lehetővé 
a széles körű egyeztetést, márciusban 
több alkalommal tárgyaltak az idősek 
problémáiról a polgármesteri hivatal-
ban a védekezési szabályok betartásával.

Elfogadták az Idősügyi Tanács ügy-
rendjét és munkatervét. A Tanács kiemelt 

feladatának tekinti a városban működő 
nyugdíjas klubokkal való kapcsolattar-
tást, és a kölcsönös tájékoztatást. 

Frankné Farkas Gabriella szintén 
tagja a Tanácsnak, valamint két nyug-
díjasklub vezetője is. Az önkormányzati 
képviselő elmondta: a nyugdíjasklubok-
ban jelennek meg legnagyobb számban 
az idősek, így ezeken keresztül lehet 
legkönnyebben elérni őket. Véleménye 
szerint az idősek többsége a jelenlegi 
helyzetben az egészséges életmódhoz 
kapcsolódó, a szabadban megvalósu-
ló programokat hiányolja leginkább, 
ezért a járvány után főleg ezekre fognak 
koncentrálni.

A tanács tagjai szeretnék elősegíteni 
az idősek részvételét a városi kulturá-
lis- és sport rendezvényeken. Felada-
tuknak érzik a magányosan élő idősek 
megkeresését, és megoldást találni az 
ő problémáikra is.

Nagy Béla önkormányzati képviselő az 
egyedül élő, kiszolgáltatott helyzetben 
lévő idősekkel való törődést hangsúlyozta 
a Tanács feladatai között. Mivel családi 
támogatást nem tudnak igénybe venni, 
bevásárláshoz, orvosi ellátáshoz, akár 
étkezéshez is segítségre van szükségük, 
ebben a helyzetben az önkormányzatnak 
kötelezettségei vannak – fogalmazott 
Nagy Béla.

Az ülésen fontos információ hangzott 
el a nyugdíjas klubok számára: az előző 
évi nyugdíjas pályázatok elszámolási 
határideje meghosszabbítható, ehhez 
egy egyszerű kérelmet kell benyújtani 
a polgármesteri hivatalba. Erről az ülés 
óta már közvetlen tájékoztatást is kaptak 
a nyugdíjas klubok vezetői. 

-vm



-Gnám Tamara, Kun Anna és Büki Lili 
felnőttben egy csapatban vívnak, aminek 
én nagyon örülök. Az elmúlt hét évben 
hét OB döntőt vívtak, ebből három arany 
és négy ezüstérmet szereztek. A jelen 
magyar női párbajtőrvívás „jelentős té-
nyezője” ez a három lány. Ha Párizsra 
nézünk, akkor ezt a munkát, amit most 
végzünk, már a 2024-es olimpiai játékok-
ra is végezzük. Nekem óriási álmom válna 
valóra, ha a három lány közül egyéniben 
valamelyik kijutna. De ha csapatként hár-
mójuknak sikerülne.... 

A vívás tart életben… 
Gnám Tamara a tatabányaiak szeme 

előtt lett tehetséges vívó kislányból fel-
nőtt korú, válogatott versenyző. Verse-
nyezne, de nem tud. Ennek ellenére azt 
mondja: most a vívás tartja életben.

-  A pandémiás helyzet miatt az iskolá-
ban online oktatás van, így a keretedzé-
sek és az itthoni, tatabányai edzések tar-
tanak életben. Egy nagyobb kihagyásunk 
volt, márciustól 2020-ban. Szeptembertől 
már rendeztek válogatókat, a fiatalabb 
korosztályban bíráskodtam is. 

Tamara sokáig több korosztályban 
versenyzett, szállította a jobbnál jobb 
eredményeket. Most kicsit vissza is vá-
gyik abba a „korosztályos kavalkádba”.

-Most ölni tudnék, hogy visszame-
hessek junior vagy kadett korosztály-
ba, ahol egy csomó versenyem lehetne. 
Felnőttben négy-öt hazai és ugyaneny-
nyi nemzetközi versenyünk lenne, de a 

nemzetköziek elmaradtak. A hazaiakon 
pedig nem igazán tudtam megmutatni 
mire vagyok képes, amit nagyon sajnálok.

- Lehet így formában lenni, hogy nem 
tudod mire és mikorra készülsz? Kell így 
szégyellni magad, hogy nem tudtad azt 
az eredményt hozni, amit vártál?

- A lehetőségekhez képest mindenki 
próbálja kihozni magából a maximumot. 
Nekem egy kis nehézségnek mondha-
tó, hogy novemberben edzőt váltottam. 
Azóta Plásztán Attila a mesterem. Ezt 
az évet arra szánjuk, hogy megszokjuk 
a munkát, egymással. Persze sokat dol-
goztam már vele, de most ez így mégis 
kicsit más. Illetve szeretnék beleerősödni 
a felnőtt mezőnybe. Természetesen a 
célom továbbra is egy olimpiai szereplés. 

- Hol tartasz most?
- Az összes válogató versenyem lehetett 

volna jobb. Sajnos nem sikerült érmet sze-
reznem. Fokozatosan lépkedtem előre a 
versenyeken, ami pozitív jel, de magamtól 
még mindig többet várnék. Az országos 
bajnokságon pedig a nyolcba jutásért Büki 
Lilivel vívtam. Ő pedig Kun Annával vívott 
a döntőbe jutásért. Két legjobb barátnőm-
mel kellett vívnom. Nem volt jó érzés. De 
a csapat, ahol együtt vívunk az mindenért 
kárpótol, az a legjobb. Nagyon várom, 
hogy visszatérjünk a régi vívóéletbe. Nincs 
annál jobb, amikor egy – egy versenyen 
hallod, hogy ott vannak a nézők, szurkol-
nak neked. Már nagyon hiányzik. 

Katona Zsuzsi

Azoknak, akik szeretik olvasni Háy János 
munkáit, örömteli év volt 2020, hiszen 
az írónak két könyve is megjelent. Ta-
vasszal látott napvilágot a Ne haragudj 
véletlen volt - szükségnapló, ősszel pedig 
A cégvezető. Mindkét könyvről ódákat 
lehet zengeni, belső utazásokat tehe-
tünk magunkban, ha már a világban nem 
tehetjük meg, magunkra ismerhetünk 
soraiban, felismerjük az életünk moz-
zanatait – szóval jók ezek a szövegek, 
olyanok, amilyenek arra kényszerítenek, 
hogy szembenézzünk magunkkal.

A tavasszal megjelent Ne haragudj, vé-
letlen volt a karantén élethelyzetre adott 
válasz, szuperszemélyes szöveg, ami Háy 
belső karanténját mutatja meg. A napló-
bejegyzések elsősorban nem a körülöt-
tünk lévő új élethelyzetre reflektálnak, 
hanem arra, mi történik az emberrel, 
ha tényleg magára kell zárnia a világot, 
és ott marad az emlékeivel, a gyászával,  

az érzéseivel, miközben folyamatos harc-
ban áll a felejtéssel. A cégvezető című új 
Háy-regény nemcsak bizonyos szöveg-
helyeken kapcsolódik a tavaszi napló-
hoz, hanem felfogásában is, mert ennél 
szigorúbban zárt karantént, mint egy 
élet, nem tudok elképzelni. 

Miért Háy könyveket ajánl a József At-
tila Városi és Megyei Könyvtár? Április-
ban a Lila kanapé beszélgetés-sorozat 
vendége Háy János lesz. Beszélgetünk 
erről a két könyvről, valamint a Kik vagy-
tok ti műve kapcsán rendhagyó online 
irodalomóra is lesz középiskolásoknak 
(és tanáraiknak) az irodalmi kánonról. 
Mikolasek Zsófia – a könyvtár igazgatója

Áprilisban ünnepeljük a gyermek-
könyvek napját. Gerginé Kolok Melinda, 
a városi és megyei könyvtár munkatársa 
több hasznos kötetet is ajánl a szülők-
nek és a már olvasni tudó gyerkőcöknek. 

Borókáról, aki egy varázslatos tündér-
világban találja magát, vagy éppen az 
örökmozgó kisfiúról, Ádámról szólnak a 
történetek, de ellátogathatunk a dzsun-
gelbe az Antilop kávézóba, vagy megis-
merkedhetünk az állatvilág bajnokaival 
is. Az ajánlott könyvekből kiderül, hogy 
sikerül e nagymama-unoka párosnak 
megmenteni a hetven esztendős tölgyet, 
vagy az is, hogyan sikerül kikeverednie a 
veszélyes kalandokból a három jóbarátnak, 
akik kutyusaikkal indultak útnak. Meghitt 
családi pillanatoknak, vagy napjaink égető 
problémájának, az iskolai bántalmazás 
hátterének is tanúi lehetünk a könyvek 
lapjairól. A kötetek teljes ajánlója a gyer-
mekkönyvek napja alkalmából megta-
lálható a www.tatabanya.hu oldalon, de 
folyamatosan bővülő repertoárt kínál a 
könyvtár mind a legifjabbaknak szóló kö-
tetek közül, mind pedig a járvány ihlette 
kiadásokból a www.jamvk.hu oldalon.

       az éPülő vívócsarnok,  
a Felnőtt női Párbajtőr 
válogatott és Párizs 
gondolata a húzóerő

könyv- és Programajánló

Gnám Tamara: Plásztán Attila a mesterem, 
ezt az évet arra szánjuk, hogy megszokjuk a 
munkát egymással.

Továbbra sincs könnyű helyzetben a világ. 
A hétköznapi élet mellett a sportélet is 
várja, hogy „vehessen egy nagy levegőt” 
és „új erőre kaphasson”. 

A TSC vívó szakosztályánál Plásztán 
Attila, vívómester irányításával edzenek 
a legkisebbektől a felnőtt válogatott ver-
senyzőig, mindenki. A baj az, hogy nem 
tudják készülhetnek-e versenyre, vagy ha 
éppen igen, akkor azt vajon megrende-
zik-e a kijelölt időben és helyen. 

A női párbajtőrözőnél 2020. március 
8-án volt az utolsó nemzetközi verseny, 
azután szeptemberig semmi. A junior 
világbajnokság és az U23-as Európa 

Bajnokság elmaradt. Az őszi szezonban 
három válogatóverseny és az országos 
bajnokság után sajnos nem indult be iga-
zán a nemzetközi vívóélet. Néhány hete 
megrendeztek egy olimpiai kvalifikácós 
versenyt, nagyon szűk kerettel. A tervek 
szerint áprilisban Egyiptom ad otthont 
a világbajnokságnak, a magyar váloga-
tott nélkül. 

-A Magyar Vívószövetség elnöksége 
úgy döntött, hogy a magyar válogatott 
nem vesz részt az eseményen. Szakma-
ilag nagyon rossz érzés, de elfogadjuk 
a döntést, hiszen első az emberi élet - 
mondta Plásztán Attila. A mester kezei 

alatt dolgozik a mai magyar párbajtőr 
élet három talán legjobb fiatal női pár-
bajtőrözője, a tatabányai Gnám Tamara, 
valamint a tatai Kun Anna és Büki Lili.

-Tamaráénak nagyon rossz a helyzetük. 
Talán az U23-as kontinensviadalt meg-
rendezik idén, de Olaszországban lenne, 
már helyszínt is változtattak, mert ott 
sem jó a helyzet. Én azt mondom, hogy 
nem elfecsérelt idő, amit most csinálunk, 
mert rendesen dolgozunk. Úgy próbá-
lunk tréningezni, mintha nem lenne a 
világjárvány, de a versenyek már nagyon 
hiányoznak. Tamara is nagyon becsüle-
tesen végzi a munkáját. A vívás mellett 
kiegészítő edzéseket végez, képezi magát. 

-Ha valami jót próbálunk keresni a 
rosszban az a tatabányai vívóéletben 
az, hogy tudnak dolgozni és hogy az új, 
épülő sportcsarnokban egy hatalmas 
vívócsarnok is helyet kap.

- Ez szinte meseszerű. Amikor ez a 
tervezés fázisába került, álomszerű 
volt. Nagyon izgatottak vagyunk, na-
gyon várjuk, hogy költözhessünk. Ezer 
négyzetméteres vívóterem, 20 szabályos 
méretű pásttal nekünk hatalmas csoda, 
és lehetőség lesz. A mostani otthonunkat 
nagyon szeretjük, de a maga hét méter 
szélességével és 18 méter hosszúságával, 
öt icipici pásttal egy kis gyufásdoboz. 

-Az új teremben versenyeket, váloga-
tókat is rendezhetnek majd. Tehát eljö-
het annak az ideje, hogy a tatabányai és 
környékbeli gyerekeknek, felnőtteknek 
vagy akár a válogatott tagjainak hazai 
pályán szurkolhassunk.

-Mindenképp szeretnénk versenyeket 
rendezni. Idén őszre ígérik az átadást. 
Eufórikus lesz, amikor az első edzésünket 
meg tudjuk ott tartani. De biztos vagyok 
benne, hogy azt a termet is megtöltjük 
majd élettel. 

-A női párbajtőrben mondhatni gene-
rációváltás történik, hiszen Attila három 
tanítványa, odaért a legjobbak közé. 

„Úgy próbálunk tréningezni, mintha nem lenne a világjárvány, de a versenyek már nagyon 
hiányoznak.”
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befejezni a kétszintes kiállítást, három 
szakaszban. 

Nehéz volt, hogy a múzeumok megyei 
szervezete szinte teljesen szétesett, 
nemrég pedig kikerültünk a közalkal-
mazotti státuszból, így nagy átalaku-
lások mentek végbe az elmúlt években.  
Az ágazatot általánosan jellemző pénz-
telenség miatt nem volt könnyű megtar-
tani a szakembergárdát. Nehézség még, 
vagy inkább kihívás, hogy a múzeumokkal 
szembeni megváltozott igények és elvá-
rások nagyon sok plusz feladatot rónak 
a kollégákra. A múzeum átalakult: már 
nemcsak arról kell szólnia, hogy bejön a 
látogató és kiállításokat néz meg, hanem 
a múzeum alapfeladataihoz – gyűjtés, 
feldolgozás, kutatás, terepmunka, do-
kumentálás, kiállítások stb. – szakmai és 
közművelődési programok, élményfunk-
ció párosul. Egy-egy kiállítás szakmai 
előkészítése, megépítése, például a forga-
tókönyv, a tablószövegek hiteles, pontos 
kidolgozása rengeteg olvasott oldal és 
hosszú hónapok munkája, szellemi ter-
méke. Mindezek mellett érthető, hogy 
a változatlan létszámmal operáló vidéki 
múzeumoknak a párhuzamos helytállás 
nagy megterhelést jelent. 

Továbbra is nehézséggel jár, hogy a 
skanzen nincs csatornázva, elavult az 
elektromos rendszere, a kiállítások nin-
csenek fűtve – ez pedig sajnos folyamatos 
állagromlást eredményez. Ehhez kap-
csolódóan az elmúlt évek egyik fontos 
projektje volt, hogy a város támogatá-
sából megújulhatott a műhelysor, a ta-
valyi év végére pedig új tetőt kaphatott 
a hatajtós ház.

Nem jó, hogy járvány van, az ember 
folyamatosan izgul a családjáért, bará-
tokért, kollégákért, múzeumbarátokért, 
látogatókért. A pandémia sújt minket is, 
hiszen az év nagy részében nem tud-
tunk látogatókat, csoportokat fogadni, 
nem tudtunk rendezvényeket tartani, 
nem volt bevételünk. Az időt azonban 
igyekeztünk jól felhasználni, előrehoz-
tuk a „láthatatlan” háttérmunkákat.  
Az elmaradásainkat – például a gyűjte-
ményi revízió –, amik az előbb említett 
felgyorsult, megváltozott múzeumi világ 
miatt összegyűltek, elkezdtük behozni. 

-Az elmúlt hét évben tovább épült a 
múzeum. Mik voltak a legfontosabb fej-
lesztések ebben az időszakban?

A korábban említett, Metamorfózis – 
Ember és természet kapcsolata az Ál-
tal-ér völgyében című új, a megyeszék-
helyhez méltó, kivitelezésében modern 
és szellemiségében előremutató állandó 
kiállításunk mellett a Bányászati és Ipari 
Skanzent emelném ki, ahol tovább tud-
tunk gyarapodni, hiszen Tatabánya város 
segítségével a bányaigazgatói lakásnak 
berendezett térmesteri ház másik felét 

is meg tudtuk vásárolni. Ott jelenleg ki-
épülőben van a térképészeti látványtár. 
A tereprendezés komoly munka volt a 
karbantartó kollégák részéről, de ren-
geteg segítséget kaptunk, hogy széppé 
varázsoljuk a ház körüli területet.   

A központi épületben található restau-
rátor-műhely pályázati támogatásból el-
kezdett szépen alakulni, műtárgyvédelmi 
eszközbeszerzések történtek, megújult 
a múzeum honlapja, és az informatikai 
felszereltségünk is egyre jobb – ami most 
a járvány időszakában kimondottan hasz-
nos. Fejlesztésként, fejlődésként tekintek 
a múzeumi kommunikációnkra is, ezt a 
„láthatósági mellényünket” már nem-
csak a város határain belül, hanem egy 
lényegesen nagyobb spektrumú térben 
viseljük. 

Kiemelném még a nemzetközi kapcso-
lati hálót, ami korábban nem volt: szakmai 
együttműködési megállapodásunk van 
szlovák, cseh és német bányászati mú-
zeumokkal, ennek keretében vendégki-
állítások, külföldi konferenciák és közös 
pályázati lehetőségek valósulhatnak meg.

-Mik a jövőbeni tervek a hosszú távú 
fejlődést illetően?

Ezek a tervek nagyrészt attól függ-
nek, hogy a város hogyan és mi módon 
tudja a továbbiakban támogatni a mú-
zeumot. Nagyon fontos lenne a skan-
zen infrastrukturális fejlesztése és a 
wifi hálózat kiépítése. Szeretnénk egy 
fogadóépületet kialakítani a látogatók-
nak, ahol helyet kapna a múzeumi bolt, 
vagy adott esetben egy retro bányász 
kocsma. Folytatni szeretnénk a korábban 
még Anikó (Fűrészné Molnár Anikó – a 
szerk.) által megálmodott, a tatabányai 
tájegységhez tartozó kolóniaházak épí-
tését. Személyes vágyam, hogy a jövőben 
egy kisebb energiaparkot alakítsunk ki, 
hiszen a skanzen az életmód mellett a 
bányászatról, az iparról és az energia 
felhasználásáról is szól. Ehhez nagyon 
szívesen bevonnám támogatóként azokat 
a cégeket, akik a megújuló energiával 
foglalkoznak. A jelenkor eszközei ebből 
a szempontból pillanatok alatt múzeumi 
tárgyak lesznek, olyan sebességgel fejlő-
dik ez az iparág. „Zöld múzeumként” a ki-
állításainkon, programjainkon egyébként 
is erőteljesen és hangsúlyosan beszélünk 
a környezetvédelem és a megújuló ener-
giák kérdéséről. Szeretnénk megőrizni 
a múzeum sokszínű arculatát, emellett 
elkötelezettek vagyunk a természet vé-
delme iránt, és nyitottak a kihívásokra, 
új impulzusokra.

-Milyen múzeumi programok készünek 
az évfordulóra?

Többféle rendezvénnyel szeretnénk 
ünnepelni, hiszen egy nagyobb volumenű 
kiállítás, volt és jelenlegi kollégák közötti 
találkozó, múzeumi főzőverseny a megyei 
kollégák számára és családi nap szerepel 
a terveink között. A múzeum alapításának 
50. évfordulójáról kiadvánnyal is meg 
szeretnénk emlékezni.   

 -Emberileg és szakmailag mire a 
legbüszkébb?

Szakmailag az elmúlt harminc év ré-
gészeti eredményeire mindenképp, az 
ásatások mellett a nemzetközi régészeti 
konferenciák elindítására, az új állandó 
kiállítás színvonalára, valamint az ezzel 
kapcsolatos látogatói és szakmabeli visz-
szajelzésekre. Emberileg a négy okos és 
klassz, már felnőtt gyermekemre, a kol-
légáimmal való kapcsolatomra, és hogy 
az emberek barátságosan, mosolyogva 
köszönnek rám, ez nekem mindennél 
többet ér.

Taizs Gergő

A Tatabányai Múzeum 2021-ben fon-
tos mérföldkőhöz érkezik, hiszen 50 
éves lesz az intézmény. Ennek ap-
ropóján beszélgettünk Pál Gabriella 
múzeumigazgatóval eredményekről, 
tervekről, múltról és jövőről. Kiderül 
a többi között az is, hogy mire a leg-
büszkébb, és milyen kihívásokkal kellett 
megküzdenie közel nyolc intézmény-
vezetői éve alatt.

-A szegedi egyetemi évek után került 
Tatabányára, mint régész-történész 
muzeológus. Meséljen egy kicsit erről 
az időszakról! 

Szegeden végeztem 1989-ben, 1992 
elején kerülhettem Tatabányára, mert 
a város akkori polgármestere, Bencsik 
János és a közgyűlés fejleszteni szerették 
volna a Tatabányai Múzeumot. Bencsik 
Jánosnak nagy szerepe volt ebben, hi-
szen nagyon szereti a történelmet és a 
régészetet is, így a közgyűléssel egyet-
értésben támogatta ezt az ügyet, mivel 
ahhoz, hogy önálló régészeti gyűjtemé-
nye lehessen a múzeumnak, saját gyűjte-
ménygondozó szakember kellett. Mindez 
a személyes dilemmámra is megoldást 
jelentett, hiszen a férjem tatabányai 
volt, itt is dolgozott, én viszont a diplo-
ma megszerzése után Szegeden kaptam 
állást az egyetemen, illetve a Móra Ferenc 
Múzeumban. 

’93-ban csináltam itteni első kiállítá-
somat, ami Tatabánya régészeti múltjá-
ról szólt, valamint ugyanebben az évben 
került sor az első helyi ásatásomra is, 
egy kora római időszakra tehető benn-
szülött falucska feltárására a bánhidai 
Erőmű-tónál. Nagyon izgalmas időszak 
volt ez számomra szakmai és magánéleti 
szempontból egyaránt. Időközben szü-
lettek sorban a gyerekek, így a régésze-
ti feladatokat egy másik kolléga, László 
János vette át, akinek a nevéhez a ren-
geteg ásatás mellett komoly terepbejá-
rási munka, illetve Tatabánya Árpád-kori 
településképének felrajzolása fűződik.  
A tatabányai régészeti feltárások szem-
pontjából talán Kisné Cseh Julianna nevét 
a legfontosabb kiemelni, hiszen ő tatai 
múzeumi munkatársként is nagyon sok 
itteni projektnek volt a vezetője, például 
a középső bronzkori, mészbetétes kul-
túrához tartozó Dinnyeföldek-lelőhely 
ásatásai 1993-ban, vagy az igen gazdag 

(bronzkor, kelta, Árpád-kor) dózsakerti 
feltárás Vékony Gáborral közösen, rá-
adásul tatabányaiként mindig elköte-
lezett volt a város múltja és múzeuma 
iránt is. Ebben az időszakban a megyei 
múzeumi szervezet részeként megyei 
fenntartásban dolgoztunk, a múzeumi 
központ a tatai Kuny Domokos Múzeum 
volt, ahogyan a megyei feladatot ma is ők 
látják el, viszont a városnak köszönhe-
tően a múzeum költségvetésébe minden 
évben bekerült egy komolyabb összeg, 
amiből ezeket az ásatásokat végezni lehe-
tett. Ennek a valóban sikeres időszaknak 
látványos lenyomata, hogy a jelenlegi 
új állandó kiállításunkban többségében 
helyi anyagot tudunk bemutatni.

-A régészet mellett a másik fő „profilja” 
a néprajz. Ennek mi a története?

Igen, a kilencvenes évek végén – Fű-
részné Molnár Anikó komoly támogatásá-
val – elvégezhettem Debrecenben a nép-
rajz szakot, a 2000-es évek elején pedig 
elindulhatott a múzeum önálló néprajzi 
gyűjteménye. Ennek az előzménye, hogy 
a Tatabányai Múzeum a város elődköz-
ségeinek anyagát már a kezdetekkor is 
gyűjtötte, tulajdonképpen rendelkeztünk 
néprajzi anyaggal, csak éppen a törté-
neti gyűjtemény részeként, így ennek a 
leválasztása történt meg ekkor. A néprajzi 
gyűjteményünk jelenleg a legfiatalabb, 
és egyúttal a legkisebb darabszámmal 
bíró egységünk. Egyébként történt idő-
közben két változás, egyrészt területi 
múzeumi besorolást kaptunk, mára a 
gyűjtőterületünk része Tatabánya mellett 
Vértesszőlős, Tarján, Héreg, Gyermely, 
Szomor és Szárliget is, ahonnan néprajzi 
vonatkozású anyagok is érkezhetnek, 
másrészt sorban jöttek létre a tájházak, 
közösségi házak például Tatabánya előd-
településein. Az a tapasztalatom, hogy a 
helyi emberek sokkal szívesebben adták 
ezeknek az intézményeknek az otthon 
őrzött tárgyaikat, mint a múzeumnak, 
ami önmagában nem probléma, hiszen 
múzeumunk szakmai felügyeletet biz-
tosít a tájházaknak. Jelenleg Tatabányán 
ez elsősorban Bánhidát jelenti, hiszen 
Alsó- és Felsőgallának a tatai Német 
Nemzetiségi Múzeum a bázisintézménye.  
Az elmúlt években sikerült a bánhidai 
népi építészettel kapcsolatos házka-
tasztert létrehozni, illetve a megyei 

kollégákkal együttműködve elindult a 
szakrális kisemlékek gyűjtése is.

-2013 óta a Tatabányai Múzeum igaz-
gatója. Milyen kihívásokkal kellett eddig 
megbirkózni? Hogyan hatott például a 
világjárvány a múzeum életére?

2013 nyarán, amikor átvettem az igaz-
gatói feladatokat Anikótól, még folya-
matban volt a visszaköltözés közpon-
ti tereinkbe, hiszen tavasszal adták át  
A Vértes Agorája felújított épületét.  
A hatalmas gyűjteményi anyag kicso-
magolása, elrendezése is ebben az idő-
szakban zajlott. Ekkoriban kezdődött 
pályázati támogatással az új állandó kiál-
lítás építése, az első szakaszban megnyílt 
az emeleti rész, 2016-ra tudtuk végül 

a bányászok helyi 
szervezetével, az omBke 
tagjaival kiváló emberi 
és szakmai kapcsolatot 
ápolunk, amely tovább 
erősödött. spontán kez-
deményezésből létrejött 
az új múzeumbaráti kör, 
amely hihetetlenül aktív, 
önszerveződő, a múzeu-
mot végtelenül komolyan 
és nagymértékben tá-
mogató közösség. egyik 
üde, és az összefogást 
jól jellemző programunk 
a „Fogadj örökbe egy bá-
nyagépet!” elnevezésű 
önkéntesek napja, amit 
minden évben a Bányász-
nap előtt tartunk.

Pál Gabriella: Nagyon fontos lenne  
a skanzen infrastrukturális fejlesztése  
és a wifi hálózat kiépítése. 
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     „nyitottak vagyunk  
a kihívásokra”



 Az NHSZ Vértes Vidéke Hulladékgaz-
dálkodási Nonprofit Kft. 2021. április 12 
- április 30. között lomtalanítást végez 
Tatabányán, az érvényes hulladékszál-
lítási szerződéssel rendelkező lakossági 
ügyfelek részére.
A szolgáltató kéri, hogy az elszállítandó 
lomot időben minél közelebb a szállítás 
dátumához, de a gyűjtés napján leg-
később reggel 6 óráig helyezzék el az 
ingatlanok elé oly módon, hogy az te-
hergépjárművel megközelíthető legyen.  
A gyűjtőjárat minden utcában csak egy-
szer halad el.
Lomtalanításba tartozó anyagok: a ház-
tartásokban képződött, de a rendszeres 
hulladékszállításra használatos gyűjtőe-
dényekben el nem helyezhető felesleges-
sé vált hulladék (pl. bútor, szőnyeg). A kis 
darabos lomhulladékokat a szétszóródás 
megakadályozása érdekében kérjük bez-
sákolni. Ingatlanonként maximum 2 m3 

lom helyezhető ki.
nem tartozik a lomtalanítás anyagai 
közé: veszélyes hulladék (pl. akkumu-
látor, üveggyapot, festék, hígító), elekt-
ronikai hulladék (pl. TV, hűtő, mosógép), 
gumiabroncs, építési-bontási hulladék, 
zöldhulladék, kommunális hulladék, sze-
lektív hulladék, kézi erővel nem rakod-
ható túlsúlyos, túlméretes lomhulladék.
 

2021. április 12. (hétfő)
Kertváros: Lapatári utca, Gerecse utca, 
Május 1. utca, Április utca, Alkotmány 
utca, Molnár F. utca, Blaha L. utca, Já-
szai M. utca, Építők útja, Garibaldi utca, 
Babits M. utca, Kiskert utca, Budai N. 
A. utca, Németh L. utca, Bakony utca, 
Almafa utca, Kölcsey F. utca, Kazinczy 
F. utca, Jószerencsét utca, Barack utca, 
Katona J. utca, Zója utca, Déryné utca, 
Puskin utca
Síkvölgyi üdülőterületen hulladékgyűjtő 
pontokról
 

2021. április 13. (kedd)
Kertváros: Hadsereg utca, Szent Gy. utca, 
Óvoda köz, Diófa utca, Petőfi S. utca, Cse-
resznyefa utca, Szőlődomb utca, Szent E. 
utca, Akácfa utca, Balaton utca, Kert utca, 
Majakovszkij utca, Tárna utca, Szegfű 
utca, Móricz Zs. utca, Gorkij utca
 

2021. április 14. (szerda)
Kertváros: Babér utca, Estike utca, Zsá-
lya utca, Boróka utca, Levendula utca, 
Kamilla utca, Mályva utca, Galagonya 
utca, Verebély L. utca, Dr. Vitális utca

2021. április 15. (csütörtök)
Bánhida: Bánhidai ltp., Dózsa Gy. utca, 
Bajcsy-Zsilinszky utca, Madách I. utca, 
Madách-kertalja utca, Pósa L. utca, Pola-
csek köz, Berecska utca, Klapka Gy. utca, 
Jókai M. utca, Feszty Á. utca, Szelim utca, 
Völgy utca, Borbély utca, Moravcsik utca, 
Vértes utca, Sánc utca, Dubnyik utca, 
Skrován I. utca, Szent V. utca, Új sor

2021. április 16. (péntek)
Bánhida: Gellért tér, Kossuth L. utca, 
Árpád utca, Fürdő utca, Liliom utca, 
Fűzfa utca, Marasztok utca, Paszinka 
köz, Banyi J. utca, Kossuth-kertalja utca, 
Rudolf utca,  Vadrózsa utca, Kökörcsin 
utca, Gyöngyvirág utca, Síkvölgyi utca, 
Síkvölgyi köz, Farkastó utca, Árpád köz, 
Tulipán köz, Vitány utca, Vitány köz, Ja-
vorek P. utca, Ibolya utca, Ibolya köz, 
Fácános
 

2021. április 19. (hétfő)
Bánhida: Vágóhíd utca, Károlyi M. utca, 
Mészáros utca, Paradicsom utca, Báthori 
utca, Bolgárkert utca, Eszperantó utca, 
Hajnalka utca, Szemere B. utca, Dem-
binszky utca, Eötvös utca, Teleki L. utca
Szőlőhegy
 

2021. április 20. (kedd)
Alsógalla: Táncsics M. utca, Táncsics-ker-
talja utca, Tolnai utca, Panoráma utca, 
Lejtő utca, Domboldal utca, Nyárfa utca, 
Tölgyfa utca, Gesztenyefa köz, Szilfa köz, 
Pipacs köz, Csaba utca, Antall J. utca, 
Bláthy O. utca, Ady E. utca, Lehel utca, 
Lehel köz, Ganz Á. utca, Tompa M. utca, 
Mikes K. utca, Kandó K. utca, Bem utca, 
Temesvári utca, Mátyás király utca, Tátra 
utca, Gárdonyi G. utca, Mikszáth K. utca, 
Aradi utca, Arany J. utca, Csokonai M. 
utca, Vajda utca
 

2021. április 21. (szerda)
Felsőgalla: Baross G. út, Zrínyi utca, Sziget 
köz, Baross köz, Otthon utca, Gábor Á. 
utca, Tatai út, Vörösmarty utca, Tél utca, 
Ősz utca, Nyár utca, Tavasz utca, Deák F. 
utca, Régi vásártér sor, Temetősor, Szé-
chenyi I. utca, Szent I. út, Szabadság tér, 
Kolozsvári utca, Kinizsi utca, Kálvária utca
 

2021. április 22. (csütörtök)
Felsőgalla: Dobó K. utca, Batthyány utca, 
Bulcsu utca, Bercsényi utca, Templom 
utca, Szabadkai utca, Attila utca, Kő-
szikla utca, Szikla utca, Damjanich utca, 

Hunyadi J. utca, Lehár F. utca, Fenyő sor, 
Rózsadomb utca, Munkácsy M. utca, 
Sportpálya utca, Tearózsa utca, Bódis-
hegyi utca
 

2021. április 23. (péntek)
Sárberek: Sárberek ltp., Jázmin utca, 
Vadvirág utca, Sárberki utca
 

2021. április 26. (hétfő)
Cseri ltp., Gál ltp., Szent B. utca, Liget 
sor, Molnár utca, Molnár J. utca, Szabó I. 
utca, Radnóti M. utca, Ótelep utca, Szent 
F. utca, Solymos M. utca, Napsugár utca, 
Paletta lkp., Bárdos lakópark, Szende L. 
utca, Magyari Z. utca
 

2021. április 27. (kedd)
Dózsakert: Dózsakert ltp., Millennium 
lkp.,  Dózsakert utca, Vadász utca, Réti 
utca, Hársfa liget
Erőmű ltp.: Margaréta utca, Tavaszmező 
utca, Kikelet utca, Petőfalvi utca, Határ 
út, Orgona sor, Verseny utca, Erőmű tér, 
Környei út
Dankó P. utca, Jegenye utca, Szövetke-
zet utca
 

2021. április 28. (szerda)
Újváros I. (régi buszvégállomástól Álmos 
vezér utcáig)
 

2021. április 29. (csütörtök)
Újváros II. (Álmos vezér utcától Március 
15. útig)
 

2021. április 30. (péntek)
VI. telep: Iparos utca, Hentes utca, Csar-
nok utca, Hegy utca, Rét utca, Borbély 
utca, Füzes utca
Mésztelep: Gyár utca, Raktár utca, Is-
kola utca, Mérleg utca, Étkezde utca, 
Mész utca, Kőbányaalja utca, Barackos, 
Csákányospuszta
 
Kérjük azon ingatlanhasználókat, ahol 
COVID fertőzöttek, vagy karanténban 
vannak, azok ne helyezzenek ki lomhul-
ladékot a közterületre saját és közvetlen 
környezetük megóvása érdekében. (Ja-
vasoljuk a lomhulladékok őszi lomtala-
nítás során való kihelyezését, vagy az 
egészségügyi veszélyhelyzet feloldását 
követően a tatabányai hulladékudvarokba 
való beszállítását.)
  További információk: ugyfelszolgalat@
vvhulladekkezelo.hu, 34/600-700, Ta-
tabánya, Fő tér 18/e

tavaszi lomtalanítás
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Kertváros: Lapatári utca, Gerecse utca, Május 1. utca, Április utca, Alkotmány utca, 
Molnár F. utca, Blaha L. utca, Jászai M. utca, Építők útja, Garibaldi utca, Babits M. utca, 
Kiskert utca, Budai N. A. utca, Németh L. utca, Bakony utca, Almafa utca, Kölcsey F. 
utca, Kazinczy F. utca, Jószerencsét utca, Barack utca, Katona J. utca, Zója utca, Déryné 
utca, Puskin utca, Síkvölgyi üdülőterületen hulladékgyűjtő pontokról

április 6., május 3., június 7., 
július 5., augusztus 2., 
szeptember 6., október 4., 
november 2., december 6.

Kertváros: Hadsereg utca, Szent Gy. utca, Óvoda köz, Diófa utca, Petőfi S. utca, Babér 
utca, Estike utca, Zsálya utca, Boróka utca, Levendula utca, Kamilla utca, Mályva utca, 
Galagonya utca, Cseresznyefa utca, Szőlődomb utca, Szent E. utca, Akácfa utca, Balaton 
utca, Kert utca, Majakovszkij utca, Tárna utca, Szegfű utca, Móricz Zs. utca, Gorkij utca

április 6., május 4., június 8., 
július 6., augusztus 3., 
szeptember 7., október 5., 
november 2, december 7.

dózsakert családi házas övezet és Bánhida: Dózsakert utca, Vadász utca, Réti utca, 
Hársfa liget, Dózsa Gy. utca, Bajcsy-Zsilinszky utca, Madách I. utca, Madách-kertalja 
utca, Pósa L. utca, Polacsek köz, Berecska utca, Klapka Gy. utca, Jókai M. utca, Feszty 
Á. utca, Szelim utca, Völgy utca, Borbély utca, Moravcsik utca, Vértes utca, Sánc utca,  
Dubnyik utca, Skrován I. utca, Szent V. utca, Új sor

 április 7., május 5., június 9., 
július 7., augusztus 4., 
szeptember 8., október 6., 
november 3., december 8.

Bánhida: Gellért tér, Kossuth L. utca, Árpád utca, Fürdő utca, Liliom utca, Fűzfa 
utca, Marasztok utca, Paszinka köz, Banyi J. utca, Kossuth-kertalja utca, Rudolf 
utca,  Vadrózsa utca, Kökörcsin utca, Gyöngyvirág utca, Síkvölgyi utca, Síkvölgyi köz, 
Farkastó utca, Árpád köz, Tulipán köz, Vitány utca, Vitány köz, Javorek P. utca, Ibolya 
utca, Ibolya köz, Fácános

április 8., május 6., június 10., 
július 8., augusztus 5.,  
szeptember 9., október 7., 
november 4., december 9.

Bánhida: Vágóhíd utca, Károlyi M. utca, Mészáros utca, Paradicsom utca, Báthori utca, 
Bolgárkert utca, Eszperantó utca, Hajnalka utca, Szemere B. utca, Eötvös utca, Teleki L. 
utca, Dembinszky utca, Szőlőhegy

április 9., május 7., június 11., 
július 9., augusztus 6., 
szeptember 10., október 8., 
november 5., december 10.

Alsógalla: Táncsics M. utca, Táncsics-kertalja utca, Tolnai utca, Panoráma utca, Lejtő 
utca, Domboldal utca, Nyárfa utca, Tölgyfa utca, Gesztenyefa köz, Szilfa köz, Pipacs 
köz, Csaba utca, Antall J. utca, Bláthy O. utca, Ady E. utca, Lehel utca, Lehel köz, Ganz Á. 
utca, Tompa M. utca, Mikes K. utca, Kandó K. utca, Bem utca, Temesvári utca, Mátyás 
király utca, Tátra utca, Gárdonyi G. utca, Mikszáth K. utca, Aradi utca, Arany J. utca, 
Csokonai M. utca, Vajda utca

április 12., május 10, június 14., 
július 12., augusztus 9., 
szeptember 13., október 11., 
november 8., december 13.

Felsőgalla: Baross G. út, Zrínyi utca, Sziget köz, Baross köz, Otthon utca, Gábor Á. utca, 
Tatai út, Vörösmarty utca, Tél utca, Ősz utca, Nyár utca, Tavasz utca, Deák F. utca, Régi 
vásártér sor, Temetősor, Széchenyi I. utca, Szent I. út, Szabadság tér, Kolozsvári utca, 
Kinizsi utca, Kálvária utca

április 13., május 11., június 15., 
július 13., augusztus 10., 
szeptember 14., október 12., 
november 9., december 14.

Felsőgalla: Dobó K. utca, Batthyány utca, Bulcsu utca, Bercsényi utca, Templom utca, 
Szabadkai utca, Attila utca, Kőszikla utca, Szikla utca, Damjanich utca, Hunyadi J. utca, 
Lehár F. utca, Fenyő sor, Rózsadomb utca, Munkácsy M. utca, Sportpálya utca, Tearózsa 
utca, Bódishegyi utca

április 14.,május 12., június 16., 
július 14.,augusztus 11., 
szeptember 15, október 13., 
november 10., december 15.

Jázmin utca, Vadvirág utca, Sárberki utca, Margaréta utca, Tavaszmező utca, Kikelet 
utca, Petőfalvi utca, Határ út, Orgona sor, Verseny utca, Erőmű tér, Környei út, Dankó P. 
utca, Jegenye utca, Szövetkezet utca

április 15., május 13., június 17., 
július 15., augusztus 12., 
szeptember 16., október 14., 
november 11., december 16.

vi. telep: Iparos utca, Hentes utca, Csarnok utca, Hegy utca, Rét utca, Füzes utca, 
Deák F. utca, Mésztelep: Gyár utca, Raktár utca, Iskola utca, Mérleg utca, Étkezde utca, 
Mész utca, Kőbányaalja utca, Gál ltp: Paletta lakópark, Molnár utca, Liget sor, Barackos, 
Csákányospuszta

április 16., május 14., június 18., 
július 16., augusztus 13., 
szeptember 17., október 15., 
november 12., december 17.

               zöldhulladék begyűjtési időpontok 2021

A szolgáltató kéri a lakosságot, hogy az elszállítandó zöldhulladékot a gyűjtés napján legkésőbb reggel 6 óráig helyezzék el az 
ingatlanok elé oly módon, hogy az tehergépjárművel megközelíthető legyen. A gyűjtőjárat minden utcában csak egyszer halad el. 
Zöldhulladék gyűjtésbe tartozó anyagok: az ingatlanoknál keletkező falevél, fűnyesedék, gyom, kisebb ágak és gallyak. A szolgál-
tató csak a bezsákolt vagy kötegelt zöldhulladékot szállítja el. Gallyak, ágak kötegelve max. 1 m hosszúságig, max. 5 cm átmérőig.
Egy gyűjtés során legfeljebb 5 db zsák helyezhető ki az ingatlan elé.
További információ: ugyfelszolgalat@vvhulladekkezelo.hu, 34/600-700



Jegyzői tájékoztató:
Tatabánya területén az állatok védelméről és kíméletéről szóló 1998. évi XXVIII. törvény 42/B. § (1) bekezdése 
alapján kerül sor az ebek összeírására a jogszabály 42/A. § (4) bekezdésében meghatározott adattartalommal.

Az eb tulajdonosa, vagy az eb tartója az ebösszeíráskor a 42/B. § (5) bekezdése alapján köteles az adatlapon 
feltüntetett adatokat a települési önkormányzat rendelkezésére bocsátani. 

Aki az adatszolgáltatási kötelezettségének nem tesz eleget az a törvény 43. § (1) bekezdése alapján állatvédelmi 
bírságot köteles fizetni.

Az Ebösszeíró adatlap további példányai beszerezhetők a Polgármesteri Hivatal Ügyfélszolgálatán (2800 Tatabánya,  
Fő tér 8.), illetve letölthetők a www.tatabanya.hu honlapról; illetve nyomtatással, fénymásolással sokszorosíthatók.

Az ebösszeíró adatlapot ebenként kell kitölteni és eljuttatni a Polgármesteri Hivatal részére az alábbi módokon:

A Hivatal honlapján található adatlap online kitöltésével

Levélben postai úton az alábbi levélcímre: 2800 Tatabánya, Fő tér 6.

Polgármesteri Hivatal Ügyfélszolgálatán személyesen

Elektronikus úton (aláírva, majd scannelt formában) ebbejelentes@tatabanya.hu e-mail címre.

Az ebösszeíró adatlapok leadásának határideje: 2021. július 30.

Tájékoztatjuk továbbá az ebtartókat, hogy a kedvtelésből tartott állatok tartásáról és forgalmazásáról szóló 
41/2010. (11.26.) Kormányrendelet 17/B. § (10) bekezdése szerint - 2013. január 1-től - a négy hónaposnál idősebb eb 
csak transzponderrel (chippel) megjelölve tartható, ezért szíveskedjenek a transzponderrel meg nem jelölt ebeket a 
szolgáltató állatorvosnál megjelöltetni.

Felhívjuk a figyelmet, hogy amennyiben az adatlap benyújtását követően az Ebösszeíró adatlapon szereplő 
adatokban változás állna be, továbbá amennyiben ezen időpont után kerül az eb a felügyelete alá, illetve kerül ki 
felügyelete alól azt be kell jelenteni a Polgármesteri Hivatal részére, a változást követő 15 napon belül.

Együttműködését köszönöm!

dr. Verhóczki Zita jegyző

indul az ebösszeírás 
– kötelező a 
regisztráció

A Tatabánya közigazgatási területén 
belüli ingatlanon élő, gazdás kutyák be-
jelentésére több lehetőség is a gazdik 
rendelkezésére áll. A regisztráció teljesen 
díjtalan és a későbbiekben sem képezi 
semmilyen fizetési kötelezettség alap-
ját, azonban az adatszolgáltatás minden 
ebtartó részére kötelező. Ez az összeírás 

független attól, hogy a kutya rendelkezik 
e az állatorvos által beültetett chippel. 
Az adatlapot itt, az újságban is közöljük, 
kivágható, kitölthető, beküldhető. Aki 
elektronikusan szeretne eleget tenni a 
regisztrációs kötelezettségének, a hon-
lapon keresztül is elérheti majd az adat-
lapot, illetve ügyfélkapun is benyújthatja. 

Kinyomtatva pedig a polgármesteri hi-
vatal ügyfélszolgálatain is megtalálható. 
Amennyiben az összeírás után (határidő: 
2021. július 30.) a kutya miatt bármilyen 
eljárás indul – megharapott valakit, kárt 
okozott valakinek stb. – súlyosbító té-
nyezőnek számít a gazda felelősségre 
vonásánál, ha nem jelentette be az ebet.
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Településrész Hulladék típusa  április  Május

Felsőgalla, Hatostelep, 
Mésztelep

 papír  6  3

 műanyag  12  10

Bánhida, Fácánkert
 papír  6  4

 műanyag  13  11

Kertváros, Dózsakert
 papír  7  5

 műanyag  14  12

Alsógalla, Erőmű, Sárberek
 papír  8  6

 műanyag  15  13

költségszámláló 
itt minden hónapban közzétesszük, mennyit költött a 
város 2021. január 1. óta illegális lerakók, kihelyezett 
hulladék felszámolására.
 

2021. március

lakótelepi illegális hulladék begyűjtése: 1.610.000 Ft  
városi illegális lerakók felszámolása: 1.246.101 Ft  
Hulladék lerakóhelyi díj: 2.600.000 Ft 
márciusban összesen 5.456.101 Ft

Ezenkívül Tatabányán 35 helyszínen 
szelektív hulladékgyűjtő szigetek áll-
nak rendelkezésre az újrahasznosítható 
hulladékok elhelyezésére.

A textil, ruhanemű begyűjtésére szol-
gáló konténereket egy civil szervezet és 
a tatabányai TESCO áruház működteti 
az üzlet árubeszállító kapujánál.

Meghatározott mennyiségű és fajtájú 
hulladékok elhelyezésére van lehető-
ség Tatabányán két hulladékudvarban, a 
lakcím igazoló kártya és személyigazol-
vány felmutatásával. A Regionális Hul-
ladékkezelő Központ mellett található  

 
dubnik-völgy:

szerda 8:00-15:00
csütörtök 12:00-18:00
péntek 8:00-15:00
szombat 8:00-15:00

 
Tatabánya, Búzavirág út:

kedd, szerda 12:00-tól 19:00
csütörtök 8:00-18:00
péntek 8:00-tól 15:00
szombat 8:00-tól 15:00

Tatabánya családi házas öveze-
teiben továbbra is havonta szál-
lítja el a szolgáltató a szelektíven 
gyűjtött hulladékot. A papír (kék) 
és a műanyag-fém (sárga) zsá-
kokat meghatározott időpont-
ban kell kihelyezni az ingatlanok 
elé. Annyi új zsákot hagy a háznál 
(cserél) a szolgáltató, amennyit 
begyűjtött.

 Házhoz megy a lomtalanítás
tatabánya társasházi övezetében

2021. évben összesen:

Az a lakossági ügyfél, aki
-érvényes lakossági hulladékszállí-
tási és ártalmatlanítási szerződéssel 
rendelkezik
-nincs tartozása
az általa meghatározott munkanap-
ra lomtalanítást kérhet évente egy 
alkalommal.
A szolgáltatás térítésmentesen vehető 
igénybe.
A lomokat a lomtalanítás napján reggel 
6 óráig a hulladéktároló edények mellé 
kell kihelyezni úgy, hogy az tehergép-
járművel megközelíthető legyen és a 
közúti forgalmat ne akadályozza.
Lomtalanításba tartozó anyagok: az 
ingatlanoknál keletkező lomhulladék 

(nagyobb berendezési tárgy), ingatla-
nonként maximum 2 köbméter.
Nem tartozik a lomtalanítás anyagai 
közé: veszélyes hulladék: festék, gyógy-
szer stb., elektronikai hulladék (pl.: tv, 
hűtő, mosógép), építési törmelék, szén-
por, falevél, gally, állati tetem, trágya 
valamint az olyan méretű, súlyú tárgy, 
amelyhez darus gépkocsi igénybevétele 
szükséges (pl. gépkocsi karosszéria, 
kazán, stb.) a gumiabroncs.

További információ: 
hazhozmeno@vvhulladekkezelo.hu 
34/600-700 
www.vvhulladekkezelo.hu



ebösszeírÓ adatlap – 2021.
(ebenként külön kérdőívet kell kitölteni)

i. Tulajdonosra, ebtartóra vonatkozó adatok

ii. A tartott ebre vonatkozó általános adatok:

V. Egyéb adatok (veszettség, veszélyes eb)

iV. Az eb oltására vonatkozó adatok

iii. A tartott ebre vonatkozó speciális adatok:

Az eb

fajtája: színe:

neme: hívóneve:

születési ideje: tartási helye:

Veszettség szempontjából aggályos eb megfigyelési  
státusza:  megfigyelt – nem megfigyelt * Az eb veszélyessé minősítve: igen – nem*

kezdő időpontja:
veszélyessé minősítésének időpontja:

időtartama: 

Az eb
oltási könyvének száma: utolsó veszettség elleni védőoltásának időpontja:

oltási könyvét kiadó állatorvos neve: veszettség elleni védőoltása során használt oltóanyag:

oltási könyvét kiadó állatorvos kamarai bélyegzője száma: az oltóanyag gyártási száma:

oltását végző állatorvos neve: oltását végző állatorvos kamarai bélyegzője száma:

Transzponderrel (mikrochippel)  
ellátott eb esetén ivartalanított eb esetén Kisállat-útlevéllel rendelkező eb 

esetén
a chip sorszáma: az ivartalanítás időpontja: útlevél száma:

beültetés időpontja: útlevél kiállításának időpontja:

a beültetést végző állatorvos neve: az ivartalanítást végző állatorvos neve: az útlevelet kiállító állatorvos neve:

a beültetést végző állatorvos kamarai 
bélyegzője száma:

az ivartalanítást végző állatorvos  
kamarai bélyegzője száma:

az útlevelet kiállító állatorvos kamarai 
bélyegző száma:

* a megfelelő választ kell megjelölni (bekarikázni, aláhúzni)

Elismert tenyésztő szervezet által törzskönyvezett eb esetén a származási igazolás másolatát is kérjük csatolni a kitöltött nyomtatványhoz!

A nyomtatványt kitöltő személy neve:  .....…………………………………………………….

          …………………………………………………….........….
              aláírás

Jó SzerencSÉT 2021. Április 24

Az eb

tulajdonosának neve:
tartójának neve:

címe:

címe:
telefonszáma:

e-mail címe:


